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SLOVO MÍSTOSTAROSTKY

Milé sousedky, milí sousedé,

jak by řekla naše významná krajanka 
Madeleine Albrightová, žijeme v nej-
lepším z možných světů. Ale tak nějak 
málo si to uvědomujeme.

Máme velké štěstí, že jsme zažili přes 
třicet let poměrně klidné situace, kdy 
jsme se skutečně mohli cítit v pohodě 
a v bezpečí. Asi žádná generace dosud 
neprožila tak dlouhou dobu klidu, míru 
a dostatku. Krok po kroku jsme si toho 
přestali vážit, začali jsme to považovat za 
samozřejmost. Před třemi lety jsme tuto 
pohodu začali ztrácet. Získat ji zpátky 
bude těžká práce a bude to nějakou dobu 
trvat. Je na čase se starat, jak se připravit, 
že náš život, i když nám už teď nepřipadá 
jednoduchý, může být ještě daleko složi-
tější a komplikovanější, než to, na co jsme 
zvyklí a považujeme to jaksi za základní 
lidské právo. Nejhorší by bylo začít se bát. 
Nejlepší je začít něco dělat. Nemusí to být 
nic ohromujícího, úspěch často začíná 
maličkostmi.

Dovolte mi dvě malé velké dobré 
zprávy. Po třech letech se do Pyšel vrá-
til masopustní rej, dráb přijel na koni 
a den se vydařil. Po letech úsilí jsme 
získali dotaci na stavbu vodovodního 
přivaděče ze Želivky a stavba konečně 
začne. Takových malých dobrých zpráv 
je u nás určitě více. A bude.

Užívejme si jaro. S optimismem 
a s úsměvem.

Dana Drábová

Do Pyšel se vrátil masopust  (více na s. 4)
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Jak jsme hospodařili v roce 2022

Daňové příjmy za rok 2022 byly ve výši 
40.680 tis. Kč (příděl z daní za občany hlá-
šené k trvalému pobytu a daň z nemovi-
tostí), transfery byly ve výši 37.300 tis. Kč 
(dotace), naše provozy přinesly 13.216 tis. 
Kč (platby za svoz odpadů, vodné, stočné, 
apod.) a prodali jsme majetek za 1.260 
tis. Kč (prodej projektu na přivaděč 
pitné vody. Celkem příjmy byly ve výši 
95.234 tis. Kč.

Běžné provozní výdaje za rok 2022 byly 
ve výši 40.750 tis. Kč, investiční výdaje 
byly 40.600 tis. Kč. Celkové výdaje byly 
81.530 tis. Kč.

Do čeho jsme investovali:

• silnice 2.038 tis. Kč
• vodovod 598 tis. Kč (projekt pro vo-

dojem)
• kanalizace 32.220 tis. Kč (opravy sítě, 

intenzifikace ČOV)

• rekonstrukce podkrovních bytů 
v Obecním domě 1.536 tis. Kč

• traktor a další technika 2.416 tis. Kč
• úprava vjezdu a stání u hasičské zbroj-

nice 779 tis. Kč
Z celkových investičních výdajů ve výši 
40.600 tis. Kč jsme z dotací pokryli část-
ku 35.904 tis. Kč, z úvěru na ČOV pak 
7.982 tis. Kč. Byli jsme schopni z úvěru 
pokrýt i starší náklady na ČOV – projekty, 
likvidaci kalového pole, apod., které ne-
byly kryty dotací. Úvěr máme domluvený 
s úrokovou mírou 3,15% p.a.

Také jsme hodně opravovali, celkem za 
2.767 tis. Kč:
• silnice 2.308 tis. Kč
• vodovod a kanalizace 459 tis. Kč

Na poplatcích za odpady jsme vybrali 
3.282 tis. Kč (nový systém místních po-
platků), k tomu 488 tis. Kč byl příspěvek 
firmy Eko-Kom za třídění odpadu a další 

výnosy 339 tis. Kč. Náklady na svoz odpa-
du včetně kompostárny a sběrného dvora 
byly 5.325 tis. Kč. 

Na dani z nemovitých věcí jsme získali 
2.713 tis. Kč, na opravy silnic a budování 
chodníků jsme vydali 4.346 tis. Kč. Tady 
připomínám, že ne všichni mají svoji 
nemovitost správně zapsanou v katastru 
nemovitostí, tj. platí menší daň než odpo-
vídá skutečnosti. Zejména u chat se může 
stát, že už nepůjde zlegalizovat dříve rozší-
řená chata.

Na konci roku 2022 jsme měli na ban-
kovních účtech 15.448 tis. Kč.

Úvěry byly ve výši 34.024 tis. Kč. Z toho 
úvěr na hrazení starých dluhů z roku 2012 
ve výši 9.828 tis. Kč, úvěr na rekonstrukci 
silnic a zateplení staré školy z roku 2015 
ve výši 3.162 tis. Kč, úvěr na přestavbu 
školy z roku 2017 ve výši 10.400 tis. Kč, 
úvěr na stavbu mateřské školy ve výši 
2.640 tis. Kč a nový úvěr na intenzifikaci 
ČOV ve výši 7.982 tis. Kč.

v sobotu 1. dubna

UKLIďME PYŠELY
Pořadatel:

město Pyšely a hasiči Pyšely

Čas: 13.00 sraz před hasičárnou
Pracovní rukavice s sebou
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Úklid příjezdových silnic Čtyřkolská (od kruhového objezdu), Nádražní
(od cedule Pyšely), Pražská od hotelu Doly, Senohrabská (od cvičáku),

směr Zaječice (od odbočky na Dub), park a okolí Pyšel.
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Alzabox v Pyšelích?

Na úřad se obrátil zástupce eshopu Alza a rádi 
by v Pyšelích instalovali Alzabox, prý si to klien-
ti žádají. Jejich základní požadavky byly přívod 
elektřiny, možnost internetu a umístění v centru 
obce. Po několika diskuzích, kdy podle našeho 
názoru v centru není vhodné místo, navrhli 
umístění vedle obchodu pana Heřmana (viz ob-
rázek). Děkuji všem, kteří se k návrhu vyjádřili 
na Facebooku. Abych názory shrnula:
• Super, zejména kvůli otvírací době.
• Je to hnusný, najít lepší místo (ne do centra).
• Ošklivá věc, Alzabox vyžaduje nákup u Alzy 
(to pak někteří zpochybnili, že už lze do Alzaboxu 
posílat i jiné zásilky).
• Máme funkční šikovnou Zásilkovnu ve sta-
vebninách, není potřeba další krabice, na poště 
funguje Balíkovna, další boxy jsou v Čerčanech, 
Čtyřkolech i Nespekách.
• Pyšelské krásné náměstí si toto nezaslouží, hyz-
dilo by to náměstí.
• Už tak je na náměstí problém zaparkovat, zvýše-
ní provozu na náměstí.
Celkem odpovědělo 34 lidí, dalších 22 podpo-
řilo názory, že Alzabox na náměstí nechceme. 
V tomto duchu tedy odpovíme. Ještě jednou 
díky!

Ing. Štěpánka Bednářová

Díky stavu peněžních rezerv ve výši 
15.448 tis. Kč budeme schopni pokrýt jak 
spoluúčast k dotaci na rekonstrukci ryb-
níka v Zaječicích a výměnu svítidel veřej-
ného osvětlení, tak další investice, např. 
oprava Rádlovy ulice, zvětšení knihovny, 
vestavba technického zázemí v seníku 
v Zaječicích, další stavební krok na chod-
níku na Čtyřkolské.

Příděl z daní na trvale hlášeného občana je 
cca 17.000 Kč/rok. Dle odhadu je ve městě 
cca 500 občanů, kteří přihlášeni nejsou.

Ing. Štěpánka Bednářová
Starostka

 INZERCE

  
Firma GATO s r.o. 
Vidovice – Kunice 

 
 

Přijme  
technicko-administrativního 

pracovníka 
 

Pracovní náplň: 
řízení zakázek, tvorba cenových nabídek,     
technická podpora zákazníků,apod.   

  
Vzdělání:       

střední a vyšší technického směru 
Pracovní poměr hlavní 

  
Zájemci se mohou hlásit   

na tel. č. 777038000 
e-mail: gato@gato.cz 

Sběr železného šrotu
SOBOTA 1. 4. 2023

Sbor dobrovolných hasičů Pyšely bude v sobotu 1. 4. 2023 
provádět sběr železného šrotu a elektrozařízení v oblasti 

Pyšely, Nová Ves a Ohrada.
Pokud bude zájem o odvezení z Borové Lhoty, Zaječic nebo Kovářovic

sdělte to prosím do pátku 31. 3. 2023 na tel. 724 196 700, 
724 196 699, 724 189 969 Hasiči Pyšely

(nejlépe zaslat SMS se jménem a číslem popisným), 
nebo zaslat e-mail na hasicipysely@seznam.cz

Žádáme spoluobčany, aby sběr nevynášeli před zahrady, 
vše odneseme a naložíme sami.

Za „šrotové příspěvky“ předem děkujeme.
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Masopustní veselí na náměstí 
v Pyšelích 

Masopust se odehrál v sobotu 11. února. V 11.00 hodin nasedl 
DRÁB na svého koně a vydal se s průvodem na náměstí. Zde 
požádal vedení města o právo k tomu, aby masopustní veselí 
mohlo začít. A také začalo. Stály zde stánky s občerstvením, s ke-
ramikou, chráněná dílna U Bobeše, byl tu košíkář, prodávalo se 
ručně šité dětské oblečení apod. K poslechu a tanci hrála kapela 
Ládi Bezoušky a bylo moc veselo. Masek bylo hodně a návštěvní-
ků ještě více. Všichni se bavili, tančili, zpívali a pojídali výborné 
tradiční dobroty.

V přízemí městského úřadu byla připra-
vena dílnička pro děti, malování na obličej 
a bohatá výstava škrabošek, které vyrobili 
žáci základní školy. Probíhala tu soutěž 
o největší a nejmenší koláč, po skončení 

soutěže se všechny koláče snědly a moc 
chutnaly!. Ve 13.30 hodin se losovala 
tombola. A jaké byly ceny? Tradiční ma-
sopustní – vepřová hlava, zabijačkový set, 
pivečko, sladké dobroty a další. Pak už se 
jen dojídalo, dopíjelo, kapela zahrála k po-
slednímu tanci a masopust na náměstí 

v Pyšelích mohl být ukončen. Děkujeme všem maskám, návštěv-
níkům, hasičům, dětem z dramatického kroužku ZŠ Pyšely pod 
vedením paní učitelky Kristýny Valterové. Velké poděkování 
patří šikovným chlapcům, kteří opravili staré dřevěné stánky – 
Dušan Kostrhoun, Jan Kostrhoun, Pavel Kocourek.

V neposlední řadě si velké poděkování zaslouží parta dobro-
volníků, kteří pomáhali s přípravou této tradiční veselice.

Za rok na náměstí na viděnou.
Kulturní a informační centrum

Masopust pro 
dobrou věc
Díky Vám všem, kteří jste přišli a za-
koupili si lístky do tomboly a přispěli 
do dobrovolných kasiček, se mohlo 
krásných 15 000 Kč poslat (na účet 
Charity ČR) na pomoc Turecku, jenž 
bylo postiženo začátkem měsíce února 
2023 devastujícím zemětřesením.

Děkujeme.

Kulturní a informační centrum
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Obecní knihovna Pyšely

Obecní knihovna v Pyšelích byla založena v roce 1892, tedy v loň-
ském roce oslavila krásné jubileum 130 let.

Knihovna prošla za ta léta několika proměnami, a i místy pů-
sobení. Například se nacházela v bývalé budově MNV, v základní 
škole, také nějakou dobu přerušila svou činnost. V současné době 
se od roku 2012 nachází v budově Městského úřadu.

Knihovnu vede knihovník, není to jen práce, ale je to i poslá-
ní. V pyšelské se vystřídalo několik knihovníků např. roce 1933 
ji vedl významný pyšelský lékař MUDr. Bohumil Vinš, v de-
vadesátých letech paní učitelka Miluška Truhlářová, dále paní 
Weissová a paní Vraná. V současné době knihovnu vede Mirka 
Kocourková. Knihovna není jen místo, kde se dají zapůjčit knihy, 
je to kulturní a společenské centrum. V dnešní době je knihovna 
nedílnou součástí informačního centra.

V roce 2020 získala knihovna cenu Středočeský Kramerius, je 
to významné ocenění pro neprofesionální knihovny. 

O knihovně bylo napsáno i několik článků v Pyšelských lis-
tech:

2/1997

,,V naší obci funguje již desítky let místní knihovna. O tom, že se 
pravidelně půjčují knihy, vědí věrní čtenáři, kterých bohužel k mé 
lítosti, neustále ubývá. Místní knihovna byla přemístěna z býva-
lého MNV do prostor základní školy. Půjčovním dnem je 
úterý od 15.00 do 18.00 hodin. Každý čtenář může v naší 
knihovně najít knihu dle svého vkusu. Jsou zde detektivní 
romány, dobrodružné vedle knih o lásce, anebo potřebu-
jete-li poradit co udělat na zahrádce. I takové knihy jsou 
Vám zde k dispozici, jen stačí zajít si k nám do knihovny, 
vždy v úterý odpoledne. Těším se na nové čtenáře. Miluš-
ka Truhlářová – knihovnice.“

11/2001

,,Místní knihovna v Pyšelích je otevřena každé úterý 
v budově Základní školy a to od 13.00 hodin do 15.30 
hodin. Srdečně zveme všechny čtenáře. Libuše Weissová, 
vedoucí knihovny.“

11/2006

,,Informace pro čtenáře-jak jistě víte, byla 
obecní knihovna přestěhována z budovy 
základní školy do přízemí obecního úřadu. 
Vedení knihovny se ujala pyšelská občanka 
paní Eva Vraná. Ochotně a zasvěceně radí 
návštěvníkům knihovny, dle jejich zájmu, 
s výběrem knih. S radostí konstatujeme, že 
přicházejí stále noví čtenáři. Dnes si mohou 
vybrat z cca 3000 knih. Paní Vraná postupně 
doplňuje inventář o nové knižní tituly. Pro 
vaši informaci uvádíme, že knihovna je zatím 
otevřena každý čtvrtek od 14. – 16 hodin, po 
zavedení internetu plánuje p. Vraná rozšíření 
provozní doby. Navíc pro občany zajistila 
novou službu, a to vánoční prodej knižních 
novinek. Má k dispozici dětské knihy, beletrii 
a naučnou literaturu. Jedná se o velmi zají-

mavé bestsellery, tak přijďte, určitě si zde vyberete vhodný vánoč-
ní dárek pro své blízké.“

9/2012

Knihovna opět otevřena – Dne 26.9. 2012 byla opět otevřena 
městská knihovna, která bude otevřena každou středu od 10.00 
do 19.00 hodin v přístavbě městského úřadu. Naše knihovna byla 
zrekonstruována za finanční podpory Regionálního operačního 
programu regionu soudržnosti Střední Čechy současně s rekon-
strukcí náměstí a částečně z rozpočtu města Pyšely.“

V současnosti je knihovna hojně navštěvována čtenáři dospě-
lými, studenty, ale hlavně dětskými čtenáři. Máme v souboru 
cca 2600 knih, většinou jsou to novinky. Knihovna spolupracuje 
i s Regionální knihovnou v Benešově. Každoročně nakoupíme 
knihy za cca 30.000 Kč. Knihovna je otevřena každý den do 14:30 
hodin, v pondělí a ve středu dokonce do 17 hodin.

V létě o prázdninách projde knihovna další proměnou. Pro-
story knihovny rozšíříme do části zasedací místnosti v přízemí 
úřadu. Vznikne tak dětská sekce a dospělá sekce, infocentrum 
bude mít lepší zázemí, navíc bude k dispozici i počítač pro veřejné 
použití. A tak své 131. narozeniny oslaví v novém. Máme se na co 
těšit.

Mirka Kocourková 
knihovnice
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FOTOVOLTAIKA 
S BATERIÍ

www.elmoz-czech.cz 778 752 300

Akce platí pro instalaci FVE větší než 7 kWp včetně baterie.

K O M P L E T N Í  D O D Á V K A  V Č E T N Ě  V Y Ř Í Z E N Í  D O T A C E

AKCE DO 1. 7. 2023
-20.000 Kč
Promokód: PYŠELY2023

Výměna stožárů vysokého napětí. 
Přesné označení této akce je „V413-modernizace na vyšší para-
metry“. U nás se jedná o výměnu třech stožárů a vedení prochá-
zející přes náš katastr – aktuálně je to trasa od lesa Bukovina nad 
Novou Vsí přes Košík a cestu na hřbitov k lesu Haltýř směrem na 
Gabrhele. 

Stávající vedení 2 x 400kV a 1 x 400kV překročilo svou tech-
nickou životnost. Bylo postaveno v roce 1970 a letos mu bylo 
53let. Nejvyšší stožár na naší trase měl výšku 46,5m a nejnižší byl 
vysoký 32 m. Stávající vodiče a stožáry jsou demontovány včetně 
jejich základů. 

U modernizovaného vedení bude navýšena přenosová schop-
nost 2500A při teplově +80°C. Výška nových stožárů se nebude 
měnit, pouze horní část stožárů bude mít jiný tvar. Osazeny 
budou stožáry typ DUNAJ v zelené barvě na nových základech, 
nové vodiče, zemnící lana a lano s optickými vlákny. 

Toto vedení propojuje rozvodny Řeporyje a Havlíčkův Brod 
a celá trasa je rozdělena na 3 pracovní úseky. Úsek, který se týká 
Pyšel je realizován od 24. ledna do 17. května 2023. 

Pro představu náš pracovní úsek: Třebsín, Krňany, Lešany nad 
Sázavou, Břežany u Lešan, Týnec nad Sázavou, Krhanice, Čako-
vice u Řehenic, Babice u Řehenic, Malešín, Pyšely, Čtyřkoly, Čer-
čany, Lštění, Přestavlky u Čerčan, Soběhrdy, Petroupim, Kozmice 
u Benešova, Teplýšovice, Vlkov u Čakova, Křešice u Divišova, 
Dalovy, Divišov u Benešova, Měchnov, Český Šternberk.

 Jan Kostrhoun 

PYŠELY

 INZERCE
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Nebezpečné odpady nepatří do popelnice. K jejich odložení využijte mobilního sběru 
nebezpečných odpadů. 

 

Mobilní sběrna nebezpečných odpadů přijede dne 3.6.2023  

Bude zastavovat na těchto místech: 

            Borová Lhota – na návsi               od 8:00 do 8:30h 
          Pyšely – areál sběrného dvora     od 8:50 do 9:20h 
          Zaječice – na návsi                       od 9:35 do 10:05h  

V rámci mobilního sběru nebezpečných odpadů můžete odevzdat 
tyto druhy nebezpečných odpadů: 

• Znečištěné obaly od barev, ředidel, olejů, čisticích prostředků atd., 

• Sorbenty, hadry od oleje, olejové filtry atd., 

• Upotřebené oleje: motorové, převodové a hydraulické oleje, brzdové kapaliny, 

• Pesticidy, herbicidy: nespotřebované prostředky k hubení hmyzu a ochraně rostlin, 

• Spotřební chemikálie: nespotřebované kyseliny, louhy, fotochemikálie, čisticí prostředky apod. 

Následující použité výrobky můžete kromě mobilního sběru také 
v některých případech bezplatně odevzdat tam, kde jste je zakoupili: 

• Použitá elektrozařízení: ledničky, mrazničky, 
pračky, televize, rádia, počítače, mikrovlnky, 
videa apod.,                                 předat  

Hasičská zbrojnice – vždy první sobotu v 
měsíci 

• Baterie a monočlánky,- Hasičská zbrojnice 

• Akumulátory z osobních aut a motocyklů, 

Hasičská zbrojnice – první sobotu v měsíci 

• Zářivky a výbojky, - Hasičská zbrojnice  

• Léky – léky nevyužívané nebo s prošlou 
zárukou odevzdejte v lékárně. 

 

Kontaktní osoba - pan Zelený   tel : 739 317 461 

NEBEZPEČNÉ ODPADY Z DOMÁCNOSTÍ 

 INZERCE
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PYŠELY
Nový úsek chodníku na Nádražní ulici. 
Hned začátkem roku se nám díky dobrému počasí podařilo zakončit 
připravovanou stavbu úseku 226bm nového chodníku v Nádražní 
ulici. Jedná se o úsek od odbočky do ulice K Pivovaru až ke křižovat-
ce u Sokolovny. V roce 2022 probíhala rekonstrukce krajské silnice 
a při té příležitosti se do prostoru budoucího chodníku položila 
dešťová kanalizace a realizoval se obrubník do silnice. Později jsme 
osadili i zahradní obrubník na druhé straně chodníku a prostor se 
vyplnil štěrkem. Dalo se pak již bezpečně chodit a byla příprava pro 
budoucí povrch. V lednu bylo pěkné počasí, a tak jsme se rozhodli 
realizovat i pokládku zámkové dlažby Klasiko Best 20x10x6 přírod-
ní na tomto chodníku. Povedlo se to na poslední chvíli, než napadl 
sníh. Museli jsme ještě počkat se zasypáním spár a vibrováním plo-
chy na to, až sníh roztál a povolily mrazy.

Tato stavba byla pro nás velice důležitá z důvodu zajištění bezpeč-
né cesty do školy a školky. Pracujeme i na dalších úsecích chodníků. 
Do tělesa budoucího chodníku na Čtyřkolské ulici budeme v červnu 
osazovat telefonní vedení CETIN a budou se tak moci zrušit sloupy 
a nadzemní vedení.

 Jan Kostrhoun 
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Vychovávejme s klidem a radostí

Píšeme rok 2023. V naší mateřské škole 
jsme přivítali nové roční období – jaro – 
se stejnojmenným tématem – „Jaro ťuká 
na dveře“. Témata Školního vzdělávacího 
programu (dále jen ŠVP) jsou rovnocenná 
pro obě budovy mateřské školy a vychá-
zejí z Rámcového vzdělávacího programu 
předškolního vzdělávání (dále jen RVP 
PV). V naší mateřské škole probíhá, stejně 
jako vloni, možnost pro všechny pedagogy 
z nové budovy MŠ, využít tzv. hospitací. 
Jak tyto hospitace trefně nazvala jedna ko-
legyně ze spodní školky: „Jaképak hospita-
ce! To zní až příliš vědecky, co kdybychom 
oněm hospitacím spíše říkaly „vzájemné 
inspirativní návštěvy?“ Její pojmenování 
mě nadchlo a od té doby jej používám. 
Osobně tyto „návštěvy“ velice oceňuji 
a realizuji ve svém volném čase, pokud 
možno, co nejčastěji. Jde o tu nejlepší 
inspiraci – s kolegyněmi se mezi sebou 
dobře známe, mohu se jich tedy na cokoli 
zeptat. Navíc „holky ze spodní školky“ 
mají opravdu bohaté zkušenosti. Nikdy mi 
nechybí papír a tužka na poznámky. Často 
také fotografuji – vždy ale se souhlasem 
paní učitelky. Nápady si pak předáváme 
s kolegyní na třídě nebo rozesíláme e-mai-
lem pro ostatní. Všichni naši pedagogové 
čerpají inspiraci a náměty také prostřed-
nictvím pravidelných školení, ať už on-line 
nebo fyzickou přítomností, což preferuje-
me. Nejraději jezdíme do VISKU do Bene-
šova nebo do Prahy do Portálu. I zde pro-

bíhá následná výměna zkušeností napříč 
oběma budovami. To vše nám napomáhá 
při kvalitní přípravě pro práci s dětmi, což 

je přirozeným důsledkem výchovy klidné 
a radostné. 

Ano, článek jsem nazvala „vychová-
vejme s klidem a s radostí.“ Inspirovala 
jsem se knihou od Piera Giordana Cabra, 
ředitele nakladatelství v italské Brescii. 
Kniha nese název „Blahoslavení, kdo vy-
chovávají.“ Proč bychom měli vychovávat 
s klidem a s radostí? Daří se nám to v naší 
pedagogické praxi? Proč je klid tak důleži-
tou hodnotou? Dokážeme s tím souhlasit? 
Vychází klid, radost a pokoj z našeho 
nitra? Jsou v našem srdci skutečně tyto 
hodnoty přítomny? Pokud ano, můžeme 
je šířit dále. Naše uspěchaná doba nás nutí 
k neustálému shonu. Je to jeden termín 
či úkol za druhým. Pak ale přijde nemoc, 
všechno se rázem zastaví a nepřejeme si 
nic jiného, než být zase zdraví. Mluvím 
ze své vlastní zkušenosti. Pracovat v klidu 
a s radostí, mít čas také na rodinu a svoje 
koníčky, to je podle mého názoru nesmír-
ně důležité. Naše profesorka na vysoké 
škole nám často opakovala moudro, které 
si často připomínám: „Nejdůležitější je 

ŠKOLA A ŠKOLKA
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mít na paměti triádu, kterou se neustále 
musíme snažit vybalancovávat a mít pro-
stor tak nějak pro všechny tyto tři důležité 
věci: práce, rodina a koníčky, tj. volný čas.“ 
Měla pravdu. Jenže, kdo z nás to dokáže? 
Když něco až příliš přeženeme, nakonec to 
dožene nás. V životě bychom měli usilovat 
o určitou vyváženost. Jak říkával už starý 
Aristoteles: „snažme se být lidé středu.“ 
Každá přehnanost, každý extrém, člověku 
škodí. 

A jak se nám daří v naší mateřské škole? 
Naposledy jsme Vás o dění u nás infor-
movali v článku, který vyšel před Vánoci. 
Čtvrt roku uběhlo jako voda a my se opět 
máme čím pochlubit. Ze všech akcí, které 

jsme od ledna stihli, bych zdůraznila dvě 
zásadní: Masopustní karneval a Preventiv-
ní program pro děti ve spolupráci s Měst-
skou Policí Benešov. Obě akce se konaly 
v obou budovách naší mateřské školy. 
Masopustní rej proběhl ke konci zimního 
období, celé dopoledne, a to dne 22. úno-
ra 2023. Paní učitelky z horní budovy se 
oblékly do neskonale krásných kostýmů 
hradních dam a princezen – poděkování 
patří paní uklízečce Miladě Nádvor-
níkové, která nám zapůjčení převleků 
zprostředkovala. Spodní školka měla také 
velmi vydařené masky – děti i dospělí – 
viz fotografie.

Druhou akcí byl Preventivní program 
proběhnuvší pod záštitou Městské Policie 
Benešov a její preventistkou paní Mgr. 
Andreou Koubovou. Akce se uskutečnila 
začátkem měsíce března. Program byl 
připravený pro nejstarší dětí z obou budov 
naší mateřské školy. Děti se od paní poli-
cistky mimo jiné dozvěděly, co mají dělat, 
když na ně štěká pes. Mohly si prakticky 
vyzkoušet jednu z ochranných metod. 
Schválně: věděli byste to? Nebojte, moc 
ráda se s vámi o tuto informaci podělím. 
Děti se měly na zemi stočit do klubíčka, 
chránit si břicho, obličej a důležité orgány. 
Nakonec si daly obě ruce za týl. Když by 
děti takto před štěkajícím psem spočinuly 
a chvíli se nehýbaly, mělo by se stát to, že 
pejska už úplně přestanou zajímat. Kéž 
tuto situaci nemusí nikdo z nás řešit, kéž si 
každý psí majitel svého domácího mazlíč-
ka dobře hlídá. 

Mějte se krásně a všem přeji mnoho sil 
a zdraví,

Lucie Hnízdová, vedoucí učitelka

 INZERCE
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Kritéria pro přijímání dětí do MŠ Pyšely na školní rok 2023–2024

Ředitelka Mateřské školy Pyšely stanovila následující kritéria, podle kterých bude postupovat při rozhodování na základě ustanovení 
§ 165 odst. 2, písm. b), zákona č.561/ 2004 Sb., (školský zákon), ve znění pozdějších předpisů, o přijetí dítěte k předškolnímu vzdělávání 
v mateřské škole v případě, kdy počet žádostí o přijetí k předškolnímu vzdělávání, v daném roce, překročí stanovenou kapacitu ma-
ximálního počtu dětí pro mateřskou školu. Při přijímání dětí k předškolnímu vzdělávání je třeba dodržet podmínky stanovené v ust. 
§50 zákona č.258/2000 Sb.( o ochraně veřejného zdraví).Podle tohoto ustanovení může předškolní zařízení přijmout pouze dítě, které 
se podrobilo stanoveným pravidelným očkováním( popř. má doklad, že je proti nákaze imunní nebo se nemůže očkování podrobit 
pro kontraindikaci).Netýká se dětí, pro které je předškolní vzdělávání povinné. O přijetí dítěte uvedeného v §16 školského zákona roz-
hodne ředitelka mateřské školy na základě písemného vyjádření školského poradenského zařízení, popř. také registrujícího lékaře. Při 
přijímání dětí, do Mateřské školy Pyšely, vychází ředitelka z kritérií uvedených v následující tabulce:

1. Děti, které dovrší 5 let do 31. 8. 2023 a děti s odkladem školní docházky, pro které je předškolní vzdělávání 
povinné, pokud mají místo trvalého pobytu ve školském obvodu MŠ nebo jsou umístěné v tomto obvodu v dětském 
domově.

2. Děti, které dovrší 4 let do 31. 8. 2023, pokud mají místo trvalého pobytu ve školském obvodu MŠ nebo jsou 
umístěné v tomto obvodu v dětském domově a to do výše povoleného počtu dětí uvedeném ve školském rejstříku, 
seřazené podle věku od nejstaršího po nejmladší.

3. Děti, které dovrší 3 let do 31. 8. 2023, pokud mají místo trvalého pobytu ve školském obvodu MŠ nebo jsou 
umístěné v tomto obvodu v dětském domově a to do výše povoleného počtu dětí uvedeném ve školském rejstříku, 
seřazené podle věku od nejstaršího po nejmladší.

4. Děti mladší 3 let ,pokud mají místo trvalého pobytu ve školském obvodu MŠ nebo jsou umístěné v tomto obvodu 
v dětském domově a to do výše povoleného počtu dětí uvedeném ve školském rejstříku, seřazené podle věku od nej-
staršího po nejmladší.

5. Děti s místem trvalého pobytu mimo školský obvod MŠ a to do výše povoleného počtu dětí uvedeném ve škol-
ském rejstříku, seřazené podle věku od nejstaršího po nejmladší.

6. V případě, že se, podle výše uvedených kritérií ,na jednom místě umístí více dětí stejného data narození než-li lze 
přijmout, rozhodne se na základě losování/pro zajištění transparentnosti losování proběhne za účasti ředitelky MŠ 
a zástupce zřizovatele Města Pyšely/.

Školský obvod MŠ Pyšely obsahuje obce Pyšely, Čtyřkoly, Lštění a Pětihosty

Kritéria vydala: Ilona Kryzánková,
 ředitelka MŠ Pyšely

14 .3. 2023
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Oznámení o konání zápisu do předškolního vzdělávání ve školním roce 
2023/2024 do mateřské školy Pyšely

Повідомлення про спеціальний запис до дошкільного навчального закладу 
на навчальний рік 2023/2024 

Ředitel mateřské školy Директор дитячого садка : 
Mateřská škola Pyšely

oznamuje místo a dobu konání zápisu do předškolního 
vzdělávání pro školní rok 2023/2024:

повідомляє про місце та час проведення спеціального 
запису відповідно до дошкільного навчального закладу 

на навчальний рік 2023/2024:

Termín zápisu Дата та час запису: 
9. 5. 2023 10.00–16.00 a 10. 5. 2023 10.00–14.00

Místo zápisu: Місце запису: 
Mateřská škola Pyšely, Na Prádle 252, Pyšely

Organizace zápisu Порядок запису: 

1. O přijetí žádá zákonný zástupce Заяву про зарахування дитини подає законний 
представник 

2. Zákonný zástupce je povinen k předškolnímu vzdělávání 
ve školním roce 2023/24 přihlásit dítě, které pobývá déle než 3 

měsíce na území ČR a dovršilo k 31.8.2023 věku 5 let.

У 2023/24 навчальному році законний представник 
зобов’язаний записати до дошкільного навчального 

закладу дитину, яка перебуває в Чехії більше 3 місяців 
і яка на 31. 8. 2023 року досягла 5-річного віку.

3. Zákonní zástupci jsou povinni předložit tyto dokumenty: Законні представники зобов’язані подати такі документи:

a) žádost o přijetí k předškolnímu vzdělávání lze vyzvednout 
osobně ve spádové mateřské škole – MŠ Pyšely, Na Prádle 252, 

251 67 Pyšely

заяву про зарахування дитини до дошкільного 
навчального закладу можна забрати її особисто 

у відповідному дитячому садку

b) vízový doklad dítěte (při jiném než osobním podání se 
předloží kopie dokladu, která se založí do spisu);

документ дитини, в якому є віза (якщо документи не 
подаються особисто, треба надати копію документа, яку 

буде поміщено у папку);

c) doklad, ze kterého vyplývá oprávnění dítě zastupovat; документ, що дає право представляти дитину;

d) potvrzení dětského lékaře z ČR o očkování dítěte (neplatí 
pro děti plnící povinné předškolní vzdělávání (tj. děti, které 

dovršily k 31.8.2023 5 let))

довідка від чеського педіатра про щеплення дитини 
(не стосується дітей, які зобов’язані відвідувати дошкільний 
навчальний заклад, тобто дітей, які на 31.08.2023 р. досягли 

5 років)

V /м. Pyšelích 
dne/дата 14.3.2023

Ředitel mateřské školy / Директор дитячого садка 
Ilona Kryzánková

ŠKOLA A ŠKOLKA
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Postup při přijímání žádostí k předškolnímu vzdělávání 
do MŠ Pyšely na školní rok 2023/2024: 

• Žádost k předškolnímu vzdělávání si můžete stáhnout 
z webových stránek školky. Pro ty, jenž nemají možnost – 
vyzvednout v den zápisu – tj. 9. a 10. 5. 2023

• U žádosti je nutné, aby byla podepsána oběma zákonnými 
zástupci

Žádosti přijímá ředitelka dvěma způsoby :
• 1. elektronickou registrací před zápisem, která je dob-

rovolná, usnadní však administrativu v den zápisu – na 
webu MŠ – 

• 2. osobně v den zápisu – tj. 9.5.2023 10.00-16.00 
a 10.5.2023 10.00-14.00, kdy dodáte i ostatní potřebné 
dokumenty – tzn. Evidenční list dítěte – na webu MŠ nebo 
lze vydat osobně v MŠ, Rodný list dítěte, OP zákonného 
zástupce , Vyjádření poradenského zařízení, Rozhodnutí 
soudu, Oznámení o individuálním vzdělávání, atp. 

O přijetí ředitelka rozhodne ve správním řízení. Rozhodnutí 
o přijetí nebude zasíláno poštou, ale bude oznámeno : 

• Zveřejněním přijatých dětí na úřední desce MŠ Pyšely na 
vchodu do MŠ 30. 5. 2023

• Na webu MŠ v sekci úřední deska 30. 5. 2023

• V seznamu nemohou být zveřejněna jména. Děti zde bu-
dou uvedeny pod registračními čísly. Pro tyto účely vám 
bude oznámeno registrační číslo, pod kterým bude dítě 
vedeno.

• O přijetí vašeho dítěte bude vyhotoveno písemné rozhod-
nutí, které bude součástí spisu dítěte. Přijatým dětem ne-
bude Rozhodnutí v písemné podobě doručováno. Můžete, 
ale požádat o jeho vydání.

• Rozhodnutí o nepřijetí bude, v písemné podobě , doruče-
no na adresu trvalého pobytu.

• Nahlédnout do spisu před vydáním rozhodnutí můžete 
dne 18. 5. 2023 od 10 do 12 hodin.

• Všechny žádosti budou posuzovány podle kritérií vyda-
ných dne 14. 3. 2023.

Pyšely 14.3.2023
Ilona Kryzánková

Mateřská škola Pyšely, okres Benešov
se sídlem Na Prádle 252, 251 67 Pyšely IČ : 75031671

tel. 323 647 380 e-mail : reditelka @mspysely.cz
www.mspysely.cz datová schránka : xbrkxu

ZÁPIS dětí do MŠ Pyšely pro obě budovy na 
školní rok 2023/2024

Zápis dětí do MŠ Pyšely pro obě budovy na školní rok 2023/2024 proběhne v úterý 9.5 2023 od 10.00-16.00 a ve středu 10.5.2023 od 
10.00 – 14.00 v budově Mateřské školy Na Prádle.

Elektronická registrace , pro usnadnění a urychlení administrativy, Vašeho dítěte – „Žádost o přijetí do MŠ“ – doručit do MŠ můžete 
ještě i před zápisem elektronicky : reditelka@mspysely.cz nebo datovou schránkou : xbrkx9u . 
E-mailem vám potvrdíme přijetí a oznámení registračního čísla – (nepovinné, ).

K zápisu se zákonní zástupci dostaví osobně s těmito doklady : 
Kompletně vyplněná Žádost
Kompletně vyplněný Evidenční list dítěte, včetně vyjádření lékaře
Originál – Rodný list dítěte
Občanský průkaz nebo jiný doklad prokazující totožnost zákonného zástupce

Další případné doklady(pro ty, jichž se to týká ): Rozhodnutí o odkladu školní docházky, Oznámení o individuálním vzdělávání, Roz-
hodnutí soudu o výkonu rodičovských práv, Písemné posudky( doporučení)odborného poradenského pracoviště nebo lékaře, vtahující 
se ke skutečnostem, které by mohly mít dopad na zajištění bezpečnosti a ochrany zdraví v průběhu docházky do MŠ, a to jak dítěte 
samotného, tak i ostatních dětí 

ŠKOLA A ŠKOLKA

mailto:reditelka@mspysely.cz
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Zápis do 1. tříd pro školní rok 2023/2024
Vážení rodiče,
 
blíží se měsíc duben, tudíž zápis Vašich dětí k plnění povinné školní docházky. Další důležitý krok v životě Vašich 
dětí. Každá změna s sebou přináší obavy, co a jak bude. Aby vše probíhalo v klidu a bez strachu, máte všechny 
potřebné informace k zápisu na webu školy, kde najdete i potřebné formuláře. 
Formuláře najdete na: www.zspysely.cz (Škola-Formuláře-formuláře k zápisu pro školní rok 2023/2024)

Ještě před zápisem prosím o doručení následujících dokumentů škole (viz pokyny na webu školy):

• Žádost o přijetí k základnímu vzdělávání/odklad/předčasný nástup (musí být podepsána oběma zákonnými 
zástupci)

• Dotazník školní zralosti
• Pokud žádáte o odklad povinné školní docházky, doložte vyjádření pedagogicko-psychologické poradny 

a dětského lékaře, který posuzuje tělesnou a duševní zralost dítěte).
• Pokud žádáte o odklad, i tak musíte přijít k zápisu a společně vyplníme zápisový lístek a obdržíte i registrační 

číslo – pod kterým najdete své dítě při zveřejnění informací, zda má dítě odklad povolený.
• K zápisu přineste:
• Kopii rodného listu Vašeho dítěte
• OP k ověření Vašeho trvalého bydliště 

Cizinci doloží pas, potvrzení o občanství a povolení k pobytu na území ČR

Společně vyplníme zápisový lístek a v neformálním ,,pohádkovém“ rozhovoru s dítětem zjistíme na jednotlivých 
stanovištích, jak šikovné jsou Vaše děti

Organizace zápisu:
Zápis bude probíhat dne 12. 4. 2023

Náhradní zápis (nemoc dítěte a jiné vážné důvody) bude probíhat 19.4.2023

Zápis začíná ve 14:00 a končí v 16:30. 

Bude probíhat v 30 ti minutových intervalech. Zde prosím o dodržení času tak, abyste nemuseli stát frontu na jed-
notlivá stanoviště a u administrativy, bez které se neobejdeme: 14:00, 14:30, 15:00, 15:30, 16:00, 16.30
Během 30 ti minut si projde Vaše dítě úkoly spojené s pohádkou O Popelce.

Pokud se nebudete moci dostavit k zápisu z vážných důvodů ani v jednom termínu, lze se domluvit na individuál-
ním zápisu telefonicky.

Těšíme se na vás a hlavně na vaše děti
Vedení školy a pedagogičtí pracovníci ZŠ

http://www.zspysely.cz
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Slušnost není retro
Dovolte, abych se s vámi podělila o zku-
šenost, kterou pravidelně zažívám ráno 
v autobuse mezi obcemi Senohraby 
a Pyšely. Ranním spojem jezdí většinou 
žáci z Hrusic, Senohrab a Zaječic do 
pyšelské školy.

V Senohrabech nastupuje ukrajinská 
maminka s kočárkem a malým dítětem. 
Nejprve si kupuje jízdenku a usadí dítě, 
potom běží k prostředním dveřím, aby 
umístila kočárek. Žák naší školy Ladi-
slav Manina vždy vyběhne a pomůže jí 
kočárek zvednout a uložit.

Pokaždé mě tím potěší. Někdy si stě-
žujeme, že jsou děti nevšímavé či neví, 
co je ohleduplnost a ochota pomoci. 
Mám radost, že to neplatí vždy.

PhDr. Eva Havlíčková, školní psycholog

Projektový den Škola hrou 

V loňském roce jsme zahájili tradici pro-
jektového dne Škola hrou.

Je to den, kdy si děti samy napříč roční-
ky 2.stupně vybírají semináře, které je za-
jímají, a sestavují si tak svůj vlastní rozvrh 
na jeden den dle svých zájmů. Obdobný 
den probíhá na stupni prvním, kdy se děti 
učí formou her, kvízů, hádanek, rébusů, 
pracují s různými texty, vyrábí, malují. 
Nezáleží na tom, co již umí, ale na tom, co 
je zajímá a baví.

Přestože je celková příprava pro učite-
le náročná nejen časově, ale i tématicky, 
navazujeme na tuto tradici i v letošním 
školním roce. Projektový den proběhne 29. 
3. 2023. 

Společně tak můžeme s dětmi oslavit 
Den učitelů, i když ten je o den dříve. Je 

to takový náš malý dárek pro děti. A na 
co se mohou těšit děti 2. stupně? Němčina 
nekouše, Jazykové semináře AJ i s rodilým 
mluvčím, Tanec pro radost, Zpěv-rytmus, 
Zajímavé a netradiční pokusy z chemie 
a fyziky, Deskové hry, Nechte vlajky vlát, 
Finanční hry k podpoře finanční gra-
motnosti, Čeština je jazyk vtipný, nebude 
chybět ani sport-seminář s názvem Buď fit, 
dále pak přírodovědná vycházka.

Věříme, že si děti z množství seminářů 
vyberou právě to, co je zajímá. Celko-
vé zhodnocení dne pak zpracujeme jak 
z pohledu dětí, tak z pohledu vyučujících. 
A jak to dopadne? Budeme si všichni držet 
palce, aby netradiční den dopadl dobře.

Mgr. Milena Prášková

Masopust – dramatický kroužek při ZŠ Pyšely – představení „Pyšeloš“
To si tak vedete dramatický kroužek, přemýšlíte, co za divadelní 
hru napsat 25 dětem k blížícímu se masopustu a jedno dítko se 
zrovna vrátí z Krkonoš. Přesně takto vzniklo představení dra-
matického kroužku pod názvem „Pyšeloš – nevlastní bratr Kra-
konoše“. Prostě Pyšeloš, legendární ochránce přírody v Pyšelích 
a okolí. Ta spousta dětských nápadů je neuvěřitelná. Představení 
stálo za to!

Navíc 31. 3. jdeme všichni v rámci školy trošku uklidit Pyšely – 
každoroční akce.

Bájný Pyšeloš prostě existuje…

Bc. Kristina Valterová
Dramatický kroužek
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Záložka do knihy spojuje školy:
Můj literární příběh čeká na Tvé přečtení

ZŠ T. G. Masaryka v Pyšelích se přihlásila 
k projektu Záložka do knihy spojuje školy. 
Nejtěžší na celé záležitosti bylo domluvit 
se s kolegy a kolegyněmi v naší škole, kdo 
se zúčastní, protože požadavkem v pravi-
dlech projektu bylo, že přihlašuje a komu-
nikuje jeden učitel ze školy.

Zájem o účast projevil téměř celý 1. 
stupeň a dvě třídy z 2. stupně. A pak to 
začalo.

Podle počtu dětí, které se měly zapo-
jit, nám byla přidělena ZŠ a MŠ Bučany. 
S paní učitelkou jsme si vyměnily potvrzu-
jící maily a všichni se pustili do práce.

Zatímco polovina tříd odevzdala zá-
ložky pro slovenské žáky dva týdny před 
termínem, o některé záložky bylo nutno 
bojovat až do posledního dne, kdy se ode-
sílaly, abychom dodrželi počet záložek 
a malí Slováci se mohli radovat z našich 
úžasných prací.

Nakonec se povedlo odeslat ještě ně-
kolik záložek navíc a balíček byl odeslán 
do ZŠ a MŠ Bučany. Koncem října jsme 
dostali zprávu paní učitelky Šimanské, že 
odeslali své záložky, abychom je dostali 
před podzimními prázdninami. To se ne-
povedlo a balíček nám přišel až po prázd-
ninách. Ale naše záložky jsme odeslali 
ještě později, takže jistota, že je i Slováci 
dostali až v listopadu.

Za sebe můžu potvrdit, že čím více se 
termín blížil, byla jsem zvědavější a zvě-
davější. 

A nakonec jsme se dočkali. V úterý 
jsem rozbalila balíček a kochala se pohle-
dem na záložky.

Pak jsem je rozdělila podle ročníků 
a tříd, každému podle dodaných prací 
a podle stáří zhotovitelů.

Několik nejfantastičtějších prací jsem 
si nechala, protože jsme dostali mnoho 
záložek navíc. Ty zalaminujeme a dáme 
jako upomínkový předmět paní ředitelce, 
paní zástupkyni a dalším školním pracov-
níkům. Pokud ještě i pak zbydou, necháme 
je jako odměny do školních soutěží.

Místy jsem měla pocit, že jsem děti 
šikovně nasměrovala, aby si samy na 
třídnické hodině odsouhlasily, že se chtějí 
projektu zúčastnit. O to větší bylo moje 
překvapení, když jsem se ze slohových 
prací dozvídala, jak se jim práce líbila a jak 
se těší na záložky ze Slovenska.

Celou akci hodnotím velmi kladně.

Za kolektiv všech zúčastněných Ingrid 
Cholevová, uč. 5.A

ŠKOLA A ŠKOLKA

Záložky
Jednou měla paní učitelka dobrý nápad, 
že bychom a kreslili záložky pro sloven-
ské žáky.

Proč slovenským dětem? Protože jsme 
byli dřív jeden stát. Československo. Naše 
jazyky jsou si hodně podobné. Bylo by 
dobré na toto přátelství navázat. Mnoho 
Čechů má příbuzné ze Slovenska. Paní 
učitelka s námi četla knihy ve slovenšti-
ně. Také jsme si zkusili něco slovensky 
zazpívat. Pak jsme se dali do malování 
záložek do knih. Já jsem nakreslil tři 
knihovny. Pak jsme ty záložky poslali na 
Slovensko.

Vojtěch Březina, 5.A

Byl čtvrtek a měli jsme třídnickou hodi-
nu.. Paní učitelka nám řekla, že budeme 
dělat záložky pro slovenské děti. 
 Měli jsme tři motivy. Nakreslit knihov-
nu a malé knížky, nakreslit svojí oblí-
benou knížku a popsat ji nebo nakreslit 
hlavní postavu z knihy, jak sedí na kni-
hách.

Na zadní stranu jsme napsali např.: 
„Ahoj, já jsem Kuba z 5.A ze ZŠ v Pyše-
lích, …

Začali jsme kreslit a malovat. Vodov-
kami, pastelkami, temperami, fixem jen 
detaily. Někomu trvala práce třicet mi-
nut, někomu dvě hodiny. Kdo měl hoto-
vo, mohl vyrobit další záložku. Dokončili 
jsme záložky, zalaminovali a odeslali na 
Slovensko.

Jakub Čejka, 5.A

Měli jsme další akci – výměnu záložek se 
školou ze Slovenska. Každý měl vyrobit 
jednu, ale mohl i více. Já jsem udělala tři. 
A to konkrétně černobílou knihovnu, 
barevnou knihovnu a Maxipsa Fíka. Na 
každé záložce mělo být napsáno doporu-
čení naší oblíbené knížky. Já jsem napsa-
la Ztřeštěný dům na stromě, Maxipes Fík 
a Karlík a továrna na čokoládu. Potom 
jsme napsali dopis a já jsem ho přepsala 
a nakonec se všichni podepsali kolem 
jména paní učitelky.

Kristýna Pánová, 5.A
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Noční čtení 
Nový rok a s tím i nové noční čtení. Ve škole jsme se sešli ve 
třídě. Přespávala 4.A a 4.B. Vybalili jsme si a paní učitelka 
řekla, že zatím co bude připravovat bojovku máme si číst ze 
svých čtenářských deníků. Za chvilku k nám přišla paní uči-
telka a potom 4.B. Losovali si s kým budou ze 4.A a já jsem byl 
s Bertíkem.

Bojovka začala. Dostali jsme papír s textem, pomocí kterého 
budeme vyplňovat otázky rozmístěné po celé škole. Ale vyplnit 
všechny otázky bylo nemožné, protože jedna chyběla. Vzal ji Ma-
těj, protože neměl čas se tam zastavovat. Tak ji vzal a běžel ji dolů 
vyplnit. Po bojovce jsme šli do třídy 4.B, kde se rozdávaly odměny. 
Místa se nepočítala, takže odměnu dostal každý.

Potom jsme tancovali Just dance. Po poslední písničce jsme 
šli do naší třídy. Převlékli jsme se do pyžama a šli jsme si číst 
své oblíbené knížky. Míšovi bylo špatně, tak jel domů. Vlezli 
jsme si do spacáků a šli jsme spát.

Vojtěch Kroupa 4.A

Když nám paní učitelka řekla, že bude noční čtení, měla jsem velkou 
radost. Po příchodu domů ze školy jsem si chystala věci. Ve škole nás 
paní učitelka mile uvítala, odložili jsme si připravené věci na noční 
čtení, rozloučili jsme se s rodiči a čekali jsme na ostatní děti. Přivítali 
jsme se přípitkem dětského šampaňského a potom jsme hráli první 
hru Zloděj štěstí. Po hře jsme šli do třídy 4.A za dětmi, které měly 
noční čtení s námi. Tam nám paní učitelky vysvětlily, jak máme 
postupovat při noční bojové hře. Všichni jsme vyběhli sesbírat papí-
ry s otázkami. Když jsme měli sesbíráno, vypracovávali jsme otázky. 
Potom nás zavolali nazpět a my jsme odevzdali zadané úkoly. Po 
bojovce byla hra Princezna, princ a drak a potom se konala večeře. 
Následovala taneční diskotéka. Po diskotéce byl čas jít spát. Když 
jsme si lehli do spacáků, paní učitelka četla z knih pohádky a příbě-
hy, až jsme z toho usnuli. Ráno jsem se hezky probudila. Ve škole se 
spalo dobře.

Děkujeme, paní učitelko.
Barbora Klásková, žákyně IV.B

Pěvecká soutěž
Ve středu 22.února proběhla na ZŠ v Pyšelích pěvecká soutěž, 
které se zúčastnilo 31 dětí z 1. i 2.stupně. Nejprve proběhlo roze-
zpívání a „rozehřátí“ s kytarou pod vedením jednoho z porotců 
Marka Vyskočila. Zpívali a tančili všichni přítomní. 

Poté už byl dán prostor zpěváčkům a zpěvačkám. Zazněly pís-
ně lidové i umělé, dlouhé i krátké, s trémou i bez. Potlesků i úklon 
bylo mnoho. V porotě kromě Marka Vyskočila, zasedly paní 
učitelky Monika Bakešová, Jitka Spálená a Martina Linharto-
vá. Děti byly po zásluze odměněny hudebními dary a diplomy. 
Velkou zásluhu na tom má KRPŠ, který věcné odměny vybral 
a zakoupil.

V první kategorii (1.třída) zvítězila Markétka Dedková, na 
2.místě se umístila Julinka Spálená a na 3.místě Tomášek Ví-
šek. V kategorii druhé (2. a 3. třída) se vedení ujala Emilka Ko-
toušová, na 2.místě skončili Jenda Bakeš a Nelinka Taliánová, 
na 3.místě Anetka Lazarová a Vojta Horváth. Při hodnocení 
třetí kategorie (4., 5.třída a 2.stupeň) se porota pořádně zapo-
tila, ale přeci jen nakonec vítěze vybrala – a to Hynka Brchela 

a Terezu Šaňkovou. Na 2.místě skončily Andrea Šaňková a Julie 
Náhlíková, na 3.místě pak Ondra Lazar a Mariana Hegnerová.

Všem zpěváčkům moc děkujeme!

Jitka Spálená za ZŠ Pyšely
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Školní kolo anglické 
olympiády

Dne 20.února proběhlo na naší škole školní kolo anglické 
olympiády. Přihlásilo se celkem 23 žáků.

Byli rozděleni do dvou kategorii. IA žáci 6. a 7. tříd a IIA kate-
gorie 8. a 9. třída.

Porota byla složena ze tří členů a soutěž byla rozdělena na dvě 
části, poslechovou a konverzační.

Žáci prokázali, že se se svou angličtinou rozhodně nikde 
neztratí. Bylo těžké posoudit jejich výkony a rozdělit umístění. 
Opravdu půlky bodů rozhodovaly. Nakonec jsme měli zdvojené 
pozice, kvůli stejnému počtu bodů. Dvě první místa v obou ka-
tegoriích budeme muset ještě vyřešit další mini soutěží. Nicméně 
v každé kategorii nás bude reprezentovat jeden žák v okresním 
kole, které by se mělo konat v březnu, ale zatím není rozhodnuto 
o umístění. Tak budeme držet palce.

Mgr. Jana Křížová, Mgr. Andrea Šaňková, Mark Chawner

 

Pasování na Krále čtenářů žáka 
2. třídy ZŠ Pyšely

Byl to den jako každý jiný. Lišil se však událostí, která všechny 
děti čekala.

A protože děti čtou rády, uspořádali jsme prezentaci přečte-
ných knih ve třídě. Žáci 2.třídy ZŠ T. G. Masaryka Pyšely prezen-
tovali knihy, které přečetli během prvního pololetí školního roku 
2022–2023.

Různá témata se odrážela podle zájmu žáka – hasič, cestova-
tel, chovatel koní a jiné. Součástí projektu byla i návštěva místní 
knihovny. Cílem projektu bylo nejen se zdokonalit ve čtení, ale 
i vytvářet si vztah ke knize. 

Závěrem třídní učitelka Mgr. Alena Pikrtová s paní asistent-
kou Hanou Slámovou slavnostně pasovaly na „Krále čtenářů“ 
Jendu S., který přečetl od září 29 knížek a ve třídě odprezentoval 
16 knih, což bylo nejvíce z celkového počtu 113 knih, které děti 
přečetly.

Jendu rodiče zároveň přihlásili do celostátního 30. ročníku 
ceny Kniha dětského srdce, ve které děti hlasují o nejoblíbenější 
knihu, kterou vyhlásilo Národní pedagogické muzeum a knihov-
na J. A. Komenského.

Do soutěže se ještě ze třídy přihlásili Josefína C., Vincent K., 
Barbora K.

Mgr. Alena Pikrtová, 
třídní učitelka
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Děti dětem…

Představme si hodinu přírodovědy v páté třídě, probí-
rají se zrovna podnebné pásy. Děti jsou aktivní, vníma-
jí, ale každou chvilku se ozve slovo „moře“. Jakoby všu-
de, kde je moře, mělo být pro děti, pro všechny krásně. 
Shodou velkých náhod právě takto vznikl ve třídě 5. B 
projekt Ripa – chlapec z vesnice Seraya na Bali. Spojila 
jsem se s organizací helpbysarah.org a už to jelo.

Ve vesnici Seraya existuje klubovna, která čítá cca. 
99 dětí, které do klubovny docházejí i několik kilo-
metrů, aby měly alespoň z části to, co děti v ČR berou 
jako naprostou samozřejmost. Tuto klubovnu vede 
a zároveň ji založila Češka, paní Šárka. Slovo dalo slovo 
a vzájemná fúze byla na světě. My vyrobili papírové 
masky pro všechny děti v dané klubovně, přidali pár 
dárků a dopisy, děti z vesnice Seraya vyrobily náram-
ky pro naši třídu, poslaly fotky. To, co je pro děti tam 
nemyslitelné, u nás je běžnou záležitostí. Oslava naro-
zenin, na kterou mohly děti dobrovolně přispět právě 
konkrétnímu chlapci Ripovi, nebo třeba výlet do Zoo.

…a poslat balík přes půl světa, to je opravdu to 
nejmenší. Důležité je, že teď už pro děti není napří-
klad třeba Bali jen tak nějaká součást tropického pásu 
s krásným mořem…

Bc. Kristina Valterová
třídní učitelka 5. B

ŠKOLA A ŠKOLKA

Veselé zoubky
Na základě výzvy drogerie DM se žáci prvních tříd se svými třídními 
učitelkami – Mgr. Jitkou Bartošovou a Michaelou Škorpovou – zapojili 

dne 3.3.2023 do 
projektu „Veselé 
zoubky“. V rámci 
hodiny Prvouky 
paní učitelky dě-
tem zopakovaly, 
jak se správně 
o svoje zoubky 
starat, což si děti 
mohly i vyzkoušet 
na plyšovém kro-
kodýlovi. Správný 
postup, jak si 
vyčistit zoubky 
dětem předvedl 

z videa i oblíbený dětský „hrdina“ Hurvínek.
Každý žák si navíc z projektu odnesl dárkovou tašku věnovanou 

sítí drogerií DM, která obsahovala pracovní list, dětskou zubní pastu 
a kartáček, přesýpací hodiny na měření času čištění a balíček žvýka-
ček. Účast v tomto programu byla příjemným zpestřením hodin Pr-
vouky a již nyní se těšíme na další projekty.

Michaela Škorpová
třídní učitelka 1.A
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ŠKOLA A ŠKOLKA

Policejní preventisté ve školách

Přítomnost policejních preventistů je ve 
školách hodnocena velmi kladně, proto 
jsme se v letošním školním roce rozhodli 
našim žákům tato zajímavá setkání for-
mou besed s interaktivními vstupy zpro-
středkovat.

Malé i velké školáky upoutal svým 
vystoupením nprap. Jaroslav Bican, který 
seznámil žáky s činností policie, se zá-
klady osobního bezpečí nebo dopravní 
výchovou. Také se dotknul mezilidských 
vztahů a ožehavých témat jako jsou napří-
klad šikana, kyberšikana, trestní odpověd-
nost mladistvých, závislostí ve virtuálním 
světě, povinnosti držitele občanského prů-
kazu a v neposlední řadě i problematikou 
návykových látek.

Malí i velcí školáci se v rámci besedy 
zapojovali s velkým nadšením do diskuze 
a také dávali zvídavé dotazy. V interaktiv-
ní části si zahráli na malé detektivy nebo 
ve skupinkách vypracovávali odpovědi na 
otázky, které souvisely s tematickou video-
projekcí.

Besedy byly pedagogy i dětmi vyhodno-
ceny jako velice zdařilé, protože si všichni 
odnesli nejen nové poznatky, ale i drob-
nosti ve formě různých informačních 
materiálů, omalovánek nebo reflexních 
přívěsků.

Mgr. Jitka Bartošová
ŠMP

Lyžařský kurz

Protože lyžování patří k mým nejob-
líbenějším sportům, na lyžák jsem se 
moc těšil. Počasí sice zpočátku při-
pomínalo první jarní dny a my jsme 
se báli, že místo lyží využijeme spíše 
plavky v aquaparku, nakonec ale pár 
dní před odjezdem začalo sněžit. V ne-
děli ráno jsme se všichni sešli před 
školou, odevzdali vyplněné papíry, na-
ložili kufry a lyže, zamávali rodičům 
a vyjeli autobusem směr Krkonoše.

Za dvě hodiny jsme byli na místě. 
Sněhu nebylo moc, ale podmínky na 
lyžovaní byly ve Strážném více než 
dobré. Když jsme se ubytovali a na-
obědvali, vyrazili jsme na svah.

První jízdy na lyžích byly rozřazo-
vací. Všichni jsme museli ukázat, co 
umíme, a na základě toho jsme byli 
zařazeni do jednoho ze tří družstev. 
První – nejlepší skupinu, vedl pan 
učitel Pilát, který je sám výborný lyžař. Druhé skupiny se ujala 
paní učitelka Jitka Spálená a třetí družstvo, družstvo začátečníků, 
se učilo lyžovat s paní učitelkou Zuzkou Čásenskou. Zdravotnice 
Míla Bubeníková pečovala po celý výcvik jak o naše zdraví, tak 
o naši zábavu. Úrazů naštěstí nebylo mnoho…

Každý den začínal v 7:30 hod. budíčkem. Pak se šlo na snídani. 
Po snídani jsme vyrazili lyžovat na celé dopoledne. Do chaty jsme 
se vraceli na oběd a po něm následovala polední pauza. Odpo-
ledne jsme opět neúnavně brousili svah. Po večeři byl společný 
program, na nějž každý večer jeden z pokojů vymyslel zábavný 
program. Konala se například hra židličkovaná, trápení úst jazy-

kolamy nebo městečko palermo. Večerka byla ve 22:00 hod. To už 
jsme museli mít odevzdané mobily a být zachumlaní v postelích. 
První úkol jsme plnili bez protestů, druhý jsme však pravidelně 
porušovali, a trápili tak číhající učitele. 

Nejlépe nám ale bylo na sjezdovce. Pan učitel nám často říkal: 
„Nakloňte se víc do svahu a přikrčte kolena.“ nebo „Ted‘ pojede-
me carving.“ Poslední den byl nejlepší, měli jsme závody v brus-
lení na lyžích a večer diskotéku. Nikomu z nás se nechtělo domů, 
ještě bychom na horách zůstali alespoň týden.

Matyáš Fokt, 7.A
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Od začátku školního roku 2022/2023 jsme znovuobnovili 
činnost KRPŠ (Klub rodičů a přátel základní školy v Pyše-
lích). V členské základně máme rodiče dětí navštěvujících 
ZŠ v Pyšelích. Podařilo se nám ve spolupráci s městem Pyšely 
zorganizovat Adventní setkání, Masopustní dílničku pro děti 
a Koláčovou soutěž. Máme úzkou spolupráci s dramatickým 
kroužkem při ZŠ Pyšely, který na obou akcích vystupoval. 
Ve škole jsme zakoupili ceny do pěvecké soutěže a v dalších 
měsících se budeme podílet na organizaci Dne rodin a Dne dětí. 

Obnovili jsme také aktivitu na Facebooku, aktualizovali 
web KRPŠ a v současné době probíhá příprava nových webo-
vých stránek. 

Naše práce je teprve na začátku, ale díky ochotě zúčast-
něných rodičů máme již velký kus práce za sebou. Doufáme, 
že se nám příští školní rok podaří rozšířit členskou základnu 
a že se do dění našeho klubu aktivně zapojí více rodičů. Více 
z našich akcí na našich stránkách krpspysely.cz

Děkujeme Vám všem za přízeň a těšíme se na setkání na 
některé další společné akci.

Erika Oberfalcerová, předsedkyně
KRPŠ Pyšely (krpspysely.cz)

 
 

ZÁPIS DO  
LMŠ a ZŠ DEVĚTSIL 

Základní škola Devětsil poskytuje vzdělávání v 1. – 5 ročníku v malých smíšených skupinách.  

Mezi přednosti školy patří individuální přístup díky malému počtu dětí na pedagoga, 
každodenní pobyt v přírodě, rozšířená výuka angličtiny, praktické projektové vyučování a 
důraz na dobré sociální vztahy. 

Absolventi školy pokračují ve vzdělávání na všech typech škol – od osmiletých gymnázií, přes 
školy veřejných zřizovatelů až po malé soukromé školy. 

ZŠ Devětsil, Kostelecká 508, Kamenice – Skuheř, 251 68,  
ředitel školy Mgr. František Zimmel, tel 731 476 406. 
 

Zájemce o zápis do základní školy rádi 
přivítáme 

ZŠ: 14. dubna 2023 
LMŠ: 4. - 5. května 2023 

vždy mezi 13.00 a 16.00 

 
Pro účast při zápisu je třeba 

vyplnit formulář na webových 
stránkách 

www.skoladevetsil.cz 
 

Záběr ze závěrečného školního divadla 

ŠKOLA A ŠKOLKA

 INZERCE
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Malé ohlédnutí za Vánoci
Před vánočními prázdninami navštívil dramatický kroužek 
a část žáků 5. B ze ZŠ Pyšely místní Alzheimer home a ná-
sledně Domov důchodců. Děti předvedly své vystoupení 
„Nebe a peklo o Vánocích“, zazpívali jsme si společně kole-
dy a bylo vidět, že radost byla oboustranná. Krásný a milý 
zážitek pro všechny. 

Na závěr vystoupení jsme rozdali spoustu vánočních 
přáníček a drobných dárků vlastnoručně vyrobených všemi 
žáky naší základní školy. Dělat si navzájem radost nejen 
o Vánocích má prostě smysl.

Bc. Kristina Valterová

ŠKOLA A ŠKOLKA

Malí čtenáři
Máme tu březen – mě-
síc, který je tradičně 
spojen s knihou. Pro 
nás, v prvních třídách, 
byl dvacátý první den 
tohoto měsíce velmi 
významný.

S jarním sluníčkem 
nás přišla navštívit 
i paní starostka Ště-
pánka Bednářová, aby 
si poslechla naše čte-
nářské dovednosti:

„Dnes už  čtou 
vážně sami, oči letní 
s písmenkami, z úst 
se linou celé věty. Zvládly jste to, milé děti! Pasujeme vás na 
čtenáře z vašeho slabikáře!“

Čtení se nám vydařilo, radost byla veliká. S pamětním 
listem, plackou s obrázkem a tiskem „Zvládli jsme to“, přišla 
i sladká odměna. Naše paní učitelky v nás probudily touhu po 
čtení, chceme si plnit naše knihovničky krásnými knihami.

„Dům bez knih je jako tělo bez duše.“ (Julius Zeyer, český 
spisovatel, 1841–1901)

Za žáky prvních ročníků Jitka Bartošová
Michaela Škorpová
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SPOLEČENSKÁ RUBRIKA

BLAHOPŘEJEME JUBILANTŮM NAŠEHO MĚSTA
pan Zdeněk Jelínek

pan Josef Šebek

paní Jiřina Šaldová

paní Jaroslava Krausová

pan František Veselý

paní Marta Hrušková

paní Zdenka Snížková

paní Iva Tejbusová

paní Ludmila Karnetová

Připojujeme se k jistě dlouhé řadě gratulantů s přáním pevného zdraví, hodně štěstí,
pohody a spokojenosti do dalších let života.

VÍTÁME NOVÉ OBČÁNKY NAŠEHO MĚSTA
Tobiáš Fógel

Žofie Chaurová
Anna Soukupová

Dennis Čermák
Tereza Minaříková

Šimon Urbanec

Kateryna Vovkanyč
Dominik Tománek

Veronika a Matyáš Hruškovi

Gratulujeme k této krásné události, přejeme hodně štěstí, lásky a pohody.

Statistika z evidence 
obyvatel

V našem městě bylo k 31. 12. 2022 
přihlášeno k trvalému pobytu 2 131 
obyvatel.

Pyšely 1 491
Nová Ves 89
Zaječice 403
Kovářovice 46
Borová Lhota 102

Cizinci přihlášeni k trvalému 
pobytu 106

V roce 2022 se v našem městě 
narodilo 25 dětí, zemřelo 
21 osob, přihlášených osob bylo 
84 a odhlášených 41. 

 INZERCE
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DOMOV SENIORŮ

Křeslo pro hosta s Otakarem Brouskem ml.
První úterý v únoru tohoto roku se v domově Pyšely konal dis-
kuzní pořad „Křeslo pro hosta“. Hostem pořadu byl pan Otakar 
Brousek ml., který je již několik let patronem Domova pro senio-
ry Chodov. 

Tato událost je spojená s tím, že domov na zámku v Pyšelích 
se stal od 1. 1. 2023 součástí Domova pro seniory Chodov, Praha. 
Moderátorkou pořadu byla Ing. Jaroslava Slivoňová, vedoucí úse-
ku ART domova Chodov. 

Pan Brousek se při svém příjemném povídání podělil o his-
torky z divadla, kde hraje, vyprávěl o natáčení seriálu Kamarádi, 
v němž hraje s Markem Ebenem, povyprávěl však i příběhy ze 
svého dětství.

Pořad byl určen nejen pro klienty pyšelského domova, ale byl 
i volně přístupný veřejnosti. Těší nás proto účast obyvatel obcí 
Pyšely a Čerčany. Těšíme se na další podobná setkání při akcích, 
které budou v budoucnu následovat.

Domov pro seniory Chodov, 
pracoviště Pyšely.

SENIOR TELEFON
— LINKA DŮVĚRY

Karoliny Světlé 18 • 110 00 Praha 1
tel. 222 333 574, 222 333 536
www.zivot90.cz

800 157 157

800 157 157

Jsme přesvědčeni, že 
výzvy stáří a stárnutí 
zvládneme společně.

zdarma 24/7

 INZERCE
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DOMOV SENIORŮ

 
 
 
Uniformita nemocničního prostředí nemůže nahradit pohodlí domova. Naštěstí existuje možnost, jak 
se za určitých podmínek pobytu v nemocnici vyhnout. Domácí zdravotní péče přináší pacientům klid a 
pohodu. 
 
Běžný člověk se o terénní zdravotní či sociální služby začne zajímat až když je sám potřebuje.  
Domácí zdravotní péče VČELKA zajišťuje zdravotní terénní službu, jež je hrazena zdravotními 
pojišťovnami. O indikaci Domácí zdravotní péče VČELKA rozhoduje praktický lékař, lékař specialista 
nebo po ukončené hospitalizaci ošetřující lékař z nemocnice (na 14 dní). 
Úkony v domácí zdravotní péči jsou prováděné zdravotní sestrou a na stejné úrovni jako v nemocnici. 
Ať už jde o infuze, injekce, odběry, převazy všech typů ran, péče o urologické i střevní vývody, 
tracheostomie, péče o pacienta v pooperačním stavu jakéhokoliv druhu, nebo rehabilitační 
ošetřovatelství po dlouhodobé hospitalizaci 
Včelka poskytuje domácí zdravotní péči v režimu 24/7, tedy 24 hodin denně, 7 dní v týdnu čili 
NEPRETRŽITĚ. Veškerá péče prováděná v Domácí zdravotní péči je vykonávána pouze zdravotními 
sestrami a je plně hrazena zdravotní pojišťovnou 
 

NEJČASTĚJI POSKYTOVANÉ VÝKONY: 
ü péče o pacienta po chirurgických a ortopedických             

zákrocích v době rekonvalescence 
ü ošetřovatelská a kondiční rehabilitace 
ü cvičení na lůžku 
ü procvičení velkých kloubů 
ü nácvik chůze s holí, berlemi, či chodítkem 
ü komplexní péče o imobilního inkontinentního pacienta 
ü péče o onkologicky nemocné 
ü péči v oblasti prevence vzniku dekubitů a opruzenin 
ü péči o klienty v terminálním stadiu života 
ü domácí odběry krve a jiného biologického materiálu 
ü aplikace injekcí, infúzí, léčebné terapie 
ü převazy a péče o centrální, nebo periferní žilní katetry 
ü nácvik aplikace inzulinu 
ü cévkování, klyzma, výplachy, péče o permanentní 

močový katetr 
ü dialýza prováděná v sociálním prostředí pacienta 
 

V OKRESE BENEŠOV DOMÁCÍ ZDRAVOTNÍ PÉČI ZAJIŠŤUJE: 

Domácí péče Včelka Praha s.r.o. 
pobočka Benešov 
Vlašimská 1786, Benešov, 25601 
Kontaktní osoba: 
Jitka Balíková  
(+420) 764 152601  
balikova@pecevcelka.cz 
www.pecevcelka.cz 
 

 
 
 
 
 
 

Včelka pomáhá . . . 
 INZERCE
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PYŠELY
Myslivci začali nový rok 2023
Pyšelští myslivci se zapojují do života města některými 
svými veřejnými akcemi. Pokud nepřekazí záměr mi-
mořádná událost jako covid, začátkem každého roku se 
představí pořádáním plesu. V letošním roce nic nezabrá-
nilo, aby myslivecký ples se pořádal v prvním týdnu. První 
společenská akce v Pyšelích se podle ohlasu vydařila. Jako 
každoročně se myslivci připravují na dětský den, kdy pro 
nejmenší občánky pořádají ve školce dopoledne a prove-
dou je naučnou stezkou. V průběhu dopoledne seznámí 
děti s činností, prací myslivců, s ukázkou výcviku psů, 
představí některé druhy zvěře, se kterými při procházkách 
v okolí se mohou setkat. Na podzim pak každoročně pořá-
dají při svátku sv. Huberta, odpoledne zakončené Svatohu-
bertskou mší v kostele Povýšení svatého kříže.

Každým rokem nakoupí mladé 6týdenní bažanty a ve 
své voliéře je vychovají do dospělosti. Podobně tomu bylo 
i v uplynulém roce. Část jich vypustili před loveckou 
sezónou. Poslední část 30 bažantích kohoutů a slepic vy-
pustili do volné přírody 18.března tím přispívají ke zvýšení 
populace volně žijících zvěře v našem okolí. Celkové náklady na 
jednoho bažanta od nákupu kuře, krmiva, provoz ve voliéře, až 
po vypuštění dosahují 350 Kč. 

S jarem přichází i nová mladá populace zvěře. Setkáváme se 
v honitbě, že nalézáme roztrhané bažanty, ale i stržené kusy srnčí 
zvěře. Prosíme proto všechny majitele pejsků, aby při procház-

kách vzali na vědomí tuto skutečnost a chovali se tak, jak jim 
přikazuje obecná vyhláška, své pejsky měli pod kontrolou a nene-
chali je zejména, v tomto jarním období volně pobíhat.

Děkujeme.
Za MS Pyšely: J.N, J.H, V.B
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ZAJEČICE, KOVÁŘOVICE

ZajKov je tu pro nás
Osadní výbor Zaječice a Kovářovice (OV ZajKov) se schází pravidelně na jednání 
v zaječické hospůdce Oksford, kam za námi mohou přijít naši sousedé s novými 
podněty a nápady.
Letos druhá schůzka Osadního výboru 
Zaječice Kovářovice proběhla 1. března, 
zápis ze zasedání jsme poslali e-mailem 
všem, kdo se přihlásili k odběru novinek 
od nás. Co vám možná uniklo?

• Revitalizace rybníka na návsi by měla 
být hotová do konce června – těšíme se, 
harmonogram prací najdete na webu obce 
pod projekty.

• Dětské hřiště pod Oksfordem by mělo 
být dokončeno do konce dubna. Jakmile 
bude počasí, bude se instalovat nový plot, 
přípravy jsou hotové. Lavička je objednaná 
u Honzy Hrušky. Obec instaluje informač-

ní tabule s pravidly a označením provozo-
vatele.

• VÝZVA LAVIČKY: Obec nám při-
slíbila nové lavičky, na nás je vytipovat 
místa, kam je umístit. Kolem rybníka na 
návsi a hasičské nádrže (Plivátka) se s nimi 
již počítá, další tipy posílejte e-mailem na 
adresu ovzajkov@gmail.com. Vaše tipy 
probereme a předáme obci. Předem všem 
děkujeme za spolupráci.

Příští  schůzka OV je naplánovaná na 
19. dubna a další na 14. června, vždy od 
18.30 v hospodě Oksford. Všichni jste 
srdečně zváni. Těšíme se na vaše podněty. Za OV ZajKov Alena Daňková, Zaječice

Pokud chcete pravidelně dostávat zprá-
vy z osadního výboru, napište na ovzaj-
kov@gmail.com. Na tento e-mail mů-
žete také posílat své nápady a podněty, 
případně je můžete hodit na papíře do 
schránek u vitrín v Zaječicích a Ková-
řovicích označených logem osadního 
výboru. Sledujte nás i na facebooku:  
@ovzajkov.

Jarní úklid Zaječic a Kovářovic
Stalo se už pěknou čistou tradicí, že si každoročně zkraje jara ty naše vesnice po zimě 
pořádně uklidíme. Sběr odpadků a bordelu všeho druhu v Zaječicích, Kovářovicích 
a blízkém okolí proběhne již v sobotu 1. dubna 2023 (jako fakt!). Sraz je v 9:45 hod. 
před Oksfordem. S sebou jen rukavice, pytle budou k dispozici od obce. Přehled ulic 
a lokalit k úklidu a sběrná místa budou k dispozici na „startu“. Akce je mimořádně 
vhodná i pro děti. Těšíme se na vás!

Tentokrát o chlup dřív… Tradiční Zaječický masopust letos proběhl zase trochu mimo termín, pro 
změnu však dříve než později. Svolal ho pro změnu OV ZajKov, největší dík patří Pavlu Michalíkovi 
za organizaci a Hance Dankové za plakát (na snímku zleva). Nemenší dík taky kapele Jarda Fanda 
& Company. A minimálně stejný dík všem, kdo jste dorazili v maskách i bez! A starostce děkujeme za 
povolení průvodu a předání klíče. A městu Pyšely za příspěvek.

To se bude relaxovat… Po dokončení 
rekonstrukce rybníka se zaječická náves 
určitě stane vyhledávaným místem pro 
procházky (snímek z 22. 3. 2023).

mailto:ovzajkov@gmail.com
mailto:ovzajkov@gmail.com
mailto:ovzajkov@gmail.com
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Zprávy ze Sokola Zaječice

Do nového roku jsme vykročili – doufej-
me – pravou. Zatímco bafuňáři řešili do-
tace, kudy kam zatéká do objektu u hřiště, 
co je třeba urgentně dokončit (třeba šatnu 
rozhodčích) a podobně, většina sokolic 
a sokolíků čile sportovala zcela v souladu 
s naším oblíbeným heslem „V zdravém těle 
zdravý duch“.

Přesto si nejen oni stihli odskočit na 
tradiční masopustní rej, tentokrát pod 
taktovkou Osadního výboru ZajKov, který 
proletěl našimi vískami 4. února, a jen 
o dva týdny později zakřepčit při tradič-
ním Maškarním plese sportovců v zaječic-
kém Oksfordu.

V neděli 19. března kromě unikátního 
přáteláku (viz dále) proběhla Valná hro-
mada spolku, po dvou letech volební. Do 
výkonného výboru kandidovala pouze 
současná pětice jeho členů, které VH po-
tvrdila proklamací i pro další dva roky: 
v abecedním pořadí ve výboru zůstávají 
Honza Kapinos, David Kasl, Martin Láska, 
Lukáš Sadecký a Pavel Šnajberk. K drobné 
obměně došlo v Kontrolní komisi, jejímiž 
členy jsou na dva roky v abecedním pořadí 
Jarda Dočekal, Zdeněk Hruška a Maroš 
Staruch. Staronový VV děkuje všem čle-
nům spolku za projevenou důvěru a všich-
ni členové spolku věří, že členové VV 
důvěru v ně vloženou nezklamou!

Co je ale nejdůležitější, jsou sportovní 
aktivity sokolic a sokolíků, tak se podívej-
me, co jsme za ty tři měsíce zase dokázali.
Fotbal muži: Dva měsíce bez fotbalu jsou 
za námi. Pro mnohé to jsou i dva měsí-
ce bez většího pohybu a díky svátkům 

i měsíce obžerství a nicnedělání. To se 
každoročně ukazuje již v lednu, kdy se ve 
skromném počtu začínáme dostávat do 
tréninkového rytmu. První kroky bolí. 
Fyzička, která ani v sezóně není nijak 
valná, je ještě mizernější. Nevadí. Přidá-
váme trénink za tréninkem a pomalu se 
dostáváme do tempa. To vrcholí fyzickým 
utrpením na horách v Kořenově, kde se 
schází polovina týmu a trpí třikrát denně 
pod tréninky Standy Procházky. Nijak nás 
nešetří. Bolí to, nadáváme. prskáme, ale 
hlavně stále běháme. Závěr přípravy ukon-
čujeme asi nejvzdálenějším zápasem, co 
Zaječice kdy odehrály – v Desné proti Ha-
rrachovu. Utaveni z přípravy děláme jen 
sparing partnera domácím horalům, kteří 
si v závějích sněhu dělají, co chtějí. Nevadí. 
I to utrpení může být zábava, a hlavně 
víme, že se nám to mnohokrát vrátí v se-
zóně. Však loni jsme po přípravě přidali 
osm výher v řadě! Snad to letos vylepšíme. 
Jo a taky za sebou máme první „ostrý“ 
přátelák před startem sezony: v neděli 

Až do rána! Tradiční Maškarní ples sportovců tradičně roztancovala kapela Pod altánem.

Letos poprvé. Naše dorostenky odehrály první letošní zápas na umělce ve Vlašimi, kde předvedly 
zatím nejlepší výkon od loňského září.
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19. března proti sobě nastoupily Zaječice 
I proti Zaječicím II, a světe div se, Zaječice 
vyhrály! Dokonce 5:0, tak se těšíme na 
první ostrý zápas soutěže, který odehra-
jeme na domácí půdě v neděli 26. března 
proti Teplýšovicím. 

Lukáš Sadecký, Kovářovice

Fotbal dívky: Zaječické dívky pod hlavič-
kou Vlašimi odehrály svůj letošní úvodní 
zápas na umělé vlašimské trávě. Přestože 
předvedly zatím nejlepší výkon od loňské-
ho září, nepodařilo se jim zvítězit (těsně), 
nicméně nás v druhé české lize dorostenek 
čeká ještě dost zápasů, tak je na co se těšit 
a holkám držíme palce. 
VÝZVA PRO RODIČE: pro vznikající 
tým mladší přípravky nejen stále nabíráme 
holky ve věku 5 až 8 let, ale sháníme pro ně 
i trenéry – ideálně z řad rodičů. Fotbalové 
„vzdělání“ není potřeba, dívky potřebují 
hlavně všeobecnou pohybovou přípravu. 
Pokud byste měli kdokoliv zájem o tréno-
vání holek nebo chtěli svoji dívku přihlásit, 
kontaktujte nás na tel. 603 277 220. 

Honza Kapinos, Zaječice

Běh na lyžích: Celé dva týdny lyžování ve 
skiareálu ZajKov na Chytárně – v takovou 
bilanci jsme po loňských asi třech dnech 
ani nedoufali, ale stalo se a i na buranské 
stopy došlo („buranské“ rozuměj od Bu-
rana, sněžného skútru s echt zaječickým 
stopovačem!). Narychlo se nám podařilo 
ještě před Vánoci uspořádat 1. ročník 
tradičního Ko-Za Bije aneb Kovářovicko-
-zaječického bijatlonu (podrobněji v repor-
táži na s. 34)). Věříme, že suchá varianta, 

kterou plánujeme, až bude sucho (a včas 
se o ní dozvíte), si s tou sněhovou v ničem 
nezadá! Ve stopě na horách si během 
sezony užili jak spíše výletníci, tak spíše 
závodníci, u kterých náš předseda Vláďa 
připravil trochu statistiky: absolvovali 
jsme celkem 9 závodů (2 zahraniční), při 
kterých jsme dohromady ujeli 1706 kilo-
metrů, což je v přepočtu 5842x oběhnuté 
fotbalové hřiště v Zaječicích – a z toho už 
by se jednomu zatočila hlava! (O převýšení 
ani nemluvě…) Pár momentů ze stopy 
jsme zachytili v několika článcích na dal-
ších stránkách, pár nejotrlejších plánovalo 
ještě mistrovství republiky veteránů na 
Mísečkách, ostatní už plynule přecházejí 

do běžeckých bot a trénují třeba na Vltava 
Run… ale o tom zase příště. Skol! 

David Kasl, Zaječice

Florbal: Florbalový kroužek v Pyšelské 
tělocvičně pokračuje pravidelnými tré-
ninky pod vedením zkušených trenérů 
z benešovského florbalového oddílu. Po 
poklesu hráčů kvůli covidu se situace zlep-
šuje a florbalisté přibývají, i nadále můžete 
své děti přihlašovat e-mailem na florbal@
sokolzajecice.cz. Počítáme, že se do konce 
sezony zúčastníme florbalových turnajů 
základních škol. 

Martin Láska, Zaječice

Střelci: Pomalu začínáme rozvíjet akti-
vity oddílu. Na žádost našich běžců ze 
SKI jsme připravili a personálně zajistili 
střelnici pro 1. ročník tradičního Ko-Za 
Bije, hned 7. ledna jsme pak pro zájemce 
uspořádali zážitkové střelecké odpoledne 
na střelnici ve Vlašimi. Střelbu z dlouhých 
i krátkých zbraní si vyzkoušeli jak dospělí, 
tak spousta dětí, součástí akce byly také 
základy bezpečné manipulace se zbraně-
mi. V květnu počítáme se střelnicí v rámci 
doprovodného programu při nejlepším 
přespoláku, Zaječickém bůru. V plánu 
máme i další akce, včetně „kurzu“ první 
pomoci pro děti a dospělé, o kterých se 
dozvíte na webu nebo Facebooku Sokola 
Zaječice. 

Marek Dvořák, Zaječice

Informace o dění v Sokolu Zaječice na-
leznete na www.sokolzajecice.cz nebo na 
Facebooku (@sokolzajecice).

Střílím, střílíš, střílíme. Hlavně bezpečně! Správná manipulace se zbraní se může jednou hodit 
každému… Foto ze zážitkové střelby ve Vlašimi.

Sníh místo pažitu. Dál jsme ještě nikdy nehráli! Zimní příprava zaječických fotbalistů v Harrachově 
bolela (a trochu i studila).

ZAJEČICE, KOVÁŘOVICE

http://www.sokolzajecice.cz
https://www.facebook.com/sokolzajecice/
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 INZERCE

Masáž od fyzioterapeuta přímo u Vás doma (Pyšely) 
Hledáte relaxační a uvolňující masáž, ale nechcete se trápit s návštěvou lázní nebo 

masážního salonu? Nehledejte nic jiného než moji službu masáž u vás doma! 

Se službou masáž profesionálního maséra u Vás doma, přijedu já k Vám a poskytnu Vám profesionální masáž přímo v 
pohodlí Vašeho domova. Nemusíte se starat o navigaci v provozu, hledání parkování nebo vypořádávání se s davy v 

rušném masážním salonu. Jednoduše si zarezervujte schůzku a já dorazím k Vašim dveřím, připraven poskytnout 
masáž na míru Vašim potřebám.  

 

 

 

 

 

KDO JSEM 

Fyzioterapeut Bc. Daniel Baťha 

Mám 6leté zkušenosti 

Pracuji s profesionálními přístroji 

KONTAKTY 

Tel: +420 773 603 126 

Email: danbatha@gmail.com 

FB: facebook.com/masazedanbatha 

„Mohu jen doporučit velmi milý 

profesionál, který mi pomohl uvolnit 

mé ztuhlé svaly.“  

(Jitka Štičková) Senohraby 

„Profesionální přístup, rychlé a 

profi uvolnění šíje. Maximální 

spokojenost. Vřele doporučuji.“ 

(Jana Novotná) Zaječice 

„Nejlepší masáž v okolí 

z pohodlí domova. Úleva hned 

po první masáži. Doporučuji! 

(Aneta Chládková) Pyšely 

Relaxační masáž 
 
Jednou z hlavních výhod relaxační 
masáže je její schopnost snižovat 
hladinu stresu. 
 
Stres může způsobit řadu fyzických 
a duševních zdravotních problémů, 
včetně bolestí hlavy, nespavosti a 
úzkosti. 
 
 
Hloubkové uvolnění radiofrekvencí 
Cena je 1000,-Kč/H 

Sportovní masáž 
 
Po tréninku nebo soutěži může 
sportovní masáž pomoci snížit 
bolestivost a ztuhlost svalů a 
podpořit rychlejší zotavení 
 
Sportovní masáž může být skvělý 
způsob, jak si udržet své fyzické 
zdraví, výkonnost a snížit riziko 
zranění.  
 
Hloubkové uvolnění radiofrekvencí 
Cena je 1000,-Kč/H 

Masáž individuální 
 
Po telefonické konzultaci společně 
přizpůsobíme masáž Vašim 
potřebám a dosáhneme tak 
maximálních výsledků. 

Ze svých zkušeností jsem zjistil, že 
u každé masáže je třeba jednat 
individuálně a přizpůsobit masáž 
dle potřeb klientů.   
 
Hloubkové uvolnění radiofrekvencí 
Cena je od 1000,-Kč/H 

Přečtěte si reference od mých stálých klientů z Pyšel a okolí 

Vyberte si svou masáž a neváhejte mi zavolat! 
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Ko-Za Bij 2022: Ležky, stojky, kopec srandy

V neděli 18. prosince proběhl ve skiareálu ZajKov na Chytárně první 
ročník tradičního závodu na přiměřeně krátkých tratích. Jaké to bylo, si 
přečtěte v následující reportáži.

Když jsem dostala ve čtvrtek 15. prosince smskou pozvánku na 
KO-ZA-BIJ = Kovářovicko-Zaječický Bijatlon, jen jsem se tak 
v duchu pousmála a řekla si, to by mohlo být fajn, půjdeme si 
celá rodina zablbnout. A opravdu nelituji, bylo to parádní odpo-
ledne.

Akci organizoval náš oddíl SKI Sokol Zaječice ve spolupráci 
s oddílem Střelci Sokol Zaječice. Velká část oddílu SKI byla celý 
týden na soustředění v Itálii, a tak opravdu smekám před tím, že 
bezprostředně po návratu se předseda oddílu Vláďa Douda vrhl 
s Buranem a stopovačem na úpravu tratí na tuhle parádní akci. 

Marek Dvořák s Jardou Dočekalem ze střelců postavili střelnici 
a děvčata z oddílu SKI připravila občerstvení v podobě horkého 
čaje, svařáku a sladkostí.

V neděli po poledni jsme se celá rodina vypravili na běžkař-
ský ovál na Chytárně, kde byla připravena trať v délce 500 m 
a střelnice. Mrzlo až praštilo a počasí bylo trochu pošmourné, 

ale hned po startu první skupinky závodníků, kterou tvořily 
děti, se mraky vytratily a nad Chytárnou svítilo slunce a bylo 
modré nebe.

Hned po startu se všichni rychle přesunuli do prostoru na 
střelnici, který byl vyhrazen divákům. Každý závodník absol-
voval dvě střelby: ležku a stojku. Po každé střelbě pak museli 
závodníci absolvovat běžecké kolo. V případě netrefeného terče 
i trestné kolečko v délce zhruba 50 metrů. Musím říct, že dětem 
se při střelbách poměrně dařilo, tudíž trestných kol bylo mini-
mum.

Děti pak na trati vystřídaly ženy. Některé závodnice se v zá-
palu boje vrhaly ke střelbám vleže střemhlav v plné rychlosti, 
aby časová ztráta byla minimální. Mimořádně bojovné výkony 
samozřejmě náležitě ocenili všichni přihlížející diváci. Po střel-

bách žen už trestná kola přibývala a nebyla nouze ani o pády.
Závodní odpoledne zakončili muži – tam kromě skvělých 

běžeckých výkonů a trestných kol došlo i ke škodám na majetku 
v podobě utrženého vázání. Jeden ze závodníků dokonce zapo-
mněl odbočit, a délku trati si tak zdvojnásobil.

Všichni jsme si užili spoustu srandy a doufám, že akce tohoto 
typu nebyla v Zaječicích poslední.

Alena Daňková, Zaječice

ZAJEČICE, KOVÁŘOVICE
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Závody Jizerské 50: Zaječická smršť
Postjubilejního 56. ročníku závodů ČEZ Jizerská 50 se letos v Bedřichově zúčastnilo celkem 16 členů našeho lyžařského 
oddílu SKI Sokol Zaječice. Během tří dnů jsme nastoupili do celkem pěti různých závodů. Dojmů bylo tolik, že by se 
ani do Pyšelských listů nevešly, přesto se vám alespoň zčásti pokusíme prostřednictvím svědeckých výpovědí nastínit 
atmosféru všech závodů, do nichž naši borci nastoupili (kromě firemní štafety, tam se jelo za jiné barvy).

Mini Jizerská
Když to jednou nestačí aneb Lukyho kombo

Jako první se do stopy postavil už v pátek 10. února Lukáš 
Hruška. V rámci Mini Jizerské si zazávodil na tříkilome-
trové trati v kategorii chlapci do 15 let, což mu nestači-
lo, a tak den na to odjel i závod na 25 kilometrů. Jaké to 
bylo, zjišťovala v cíli v roli reportérky Pavča Hrušková.

PAVČA: Poprvé jsi startoval sám na takto krátké trati v rámci 
své kategorie. Jak se ti závod líbil a jak jsi vnímal své vrstevníky?

LUKY: Svoje protivníky jsem skoro nevnímal. Závod byl dob-
rý, jenom jsem nevěděl, jak si rozložit síly. Ale jsem rád, že 
jsem si tento závod poprvé a zároveň naposledy mohl zkusit.

PAVČA: Věděl jsi, že když jedeš tři kilometry, můžeš 
jet úplně naplno, nebo sis schovával sílu do finiše?

LUKY: No moc jsem nevěděl, jak rychle mám jet, 
ale nějak jsem to dal. Bylo to hodně rychlé.

PAVČA: Druhý den jsi měl před sebou další závod – 25 
kilometrů. Měl jsi po dojezdu chuť v sobotu závodit?

LUKY: Po dojezdu jsme moc chuť jet Jizerskou 25 neměl, protože 
do závodu jsem dal všecko, ale za chvíli už jsem byl opět ve stopě. 
Druhý den jsem měl po Jizerské 25 chuť si ji dát ještě jednou.

PAVČA: Jaká byla ta sobotní 25? Oproti minu-
lém roku jsi se zlepšil o osm minut a 26 míst celko-
vě – jsi s tím spokojený, nebo máš nějaké další cíle?

LUKY: S výsledkem jsem spokojen, ale můj cíl je odjet Jizer-
skou 25 příští rok ještě lépe a další rok už zkusit Jizerskou 50.

Jizerská 25
Jak to válí junioři a „hobíci“ Startovka sobotní Jizerské 25 už se jmény ze SKI Sokola Za-

ječice hemžila podstatně více, celkem se nás 11. února ráno 
na start postavilo pět závodníků: Standa Hruška, Lukáš 
Hruška, Pavča Hrušková, Vojta Douda a Jana Růžičková.

V porovnání s loňským rokem to byl závod o dost těžší, 
počasí nám úplně nepřálo, lyže nejely, jak bychom si přá-
li, a někteří z nás nebyli po zdravotní stránce úplně fit.

Velkým přínosem týmu jsou naši dva junioři Lukáš a Voj-
ta, kteří do závodu dali vše a v „kategorii muži 18+“ (dětská 
kategorie v tomto závodě totiž není) se ve svých 14 a 12 letech 
umístili velmi dobře. Lukáš už věděl, co ho čeká, závod už jel 
v loňském roce a svůj čas i umístění výrazně vylepšil, a to i díky 
servisu Swix, který mu dobře namazal. Vojta měl premiéru, 
a i přesto, že startoval až z druhé vlny o 10 minut později, tak 
mi v cíli dýchal na záda, a časově mě tudíž předjel. Troufám si 
říci, že kluci na svůj letošní úspěšný závod navážou i příští rok.

I přes ne úplně optimální podmínky jsme se se závodem 
všichni poprali a všichni jsme ho ve zdraví a se slušnými výsled-
ky dokončili. Je třeba podotknout, že ho jezdíme jako „hobíci“ 
a s elitou se určitě nemůžeme, a ani nechceme srovnávat.

Pavča Hrušková, Zaječice
Taková normální lyžařská rodinka. Pavča, Luky a Standa Hruškovi 
zanechali stopu i v celkovém hodnocení Malé SkiTour, kdy za pouhé dva 
závody dokázali (s pomocí Vojty Doudy při J25) „vyhobíkovat“ skvělou 
12. příčku.
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Jizerská 50
Poprvé a naposledy!?

To nejdelší čekalo hned devět zaječic-
kých laufařů v neděli ráno. Jizerská 50 se 
musí zažít, aby jeden pochopil, nicméně 
pro všechny, kdo neměl tu čest, máme 
dobrou zprávu: náš Péřa ji zažil a ochot-
ně se s námi o svůj intenzivní zážitek 
podělil. Tohle chcete číst až do konce!

Neděle 12. 2. 2023, Bedřichov, stadion 

8:45 – Co tady dělám? Proč jsem se při-
hlásil na Jizerskou padesátku? Vždyť jsem 

na běžkách stál za celý svůj život 30krát 
a maximálně jsem ujel 20 kilometrů v kuse? 
Jsem normální? Kolem je to samý lyžař 
a evidentně jsou všichni natěšení, jak si to 
užijí. Ještě navíc to hnusný počasí. Proč???
8:48 – Start! Všichni vyrazili jako chr-
ti, předjíždí mě první, druhý, třetí…, už 
to nestačím počítat. Musím si dát pozor 
na hůlky! Mám je nový a byla by škoda, 
kdyby mi je někdo ukopnul. Jen si jeďte, 
blázni, když chcete závodit. Mně Martina 
poradila, abych jel své tempo a užil si to.
8:50 – První kopeček v lese. Lyže vůbec ne-
drží, nedokážu se odrazit ani trochu. Vždyť 
jsem si je nechal namazat ve Swixu. Možná 
to je tím, že to je máza optimální až od 
Kristiánova dál. Tak dobrá, dám stromeček. 
Hm, ostatním to drží parádně a jedou 
si v pohodě ve stopě. A já stromečkem. 
Hele támhle je taky jeden, co mu to ne-
drží. Dobrý, to potěší, že nejsem sám.
9:03 – Hurá, už jsem se vyplazil k buku, 
teď to bude chvíli z kopce, tak si trochu 

vydechnu. Jo, paráda, z kopce to je pohoda. 
Hele, to je zámeček Nová Louka. Jede 
to slušně, sice stopa špatná, ale co bych 
chtěl v tom počasí. A támhle jede skútr 
a vzadu fotograf, tak to ho zkusím do-
jet a usmát se, ať mám pěknou fotku.
9:10 – Další kopec, lyže se pořád smekají, 
to je děs. Co když ten kopec ani nevyjedu?
9:23 – Tak mě předjela naše týmová 
hvězda Martina, co startovala o osm mi-
nut později. Jak tak kolem mě do kopce 
proletěla, tak jen řekla: „Čau Péřo! Co 

je?“ Co asi? Lyže mi nedrží a nemůžu se 
odrazit. Ruce už mě bolí a mám za sebou 
asi sedm kilometrů. Tak to mi jich už zbý-
vá jen 41. Paráda. Asi se na to vykašlu.
9:36 – Kristiánov – první občerstvovačka 
a stánek Swixu. A není tam moc lidí, asi osm. 
Tak to si ty lyže nechám přemáznout, abych 
ten kopec na Rozmezí vůbec vyjel. Stojím 
ve frontě a davy lidí projiždějí kolem. Co 
se dá dělat. Nevadí, jsem přece tady, abych 
si to užil. Jo, už jsem na řadě. Servisman 
se mě ptá, jak to chci namazat? Nedrží mi 
to, tak si nechám namáznout o dva centi-
metry delší komoru. Na cestu si dám jeden 
ionťák a dvě sušený švestky. A jedem. Do 
kopce lyže drží, dokonce předjedu nějaké 
lyžaře. Jo, hned je nálada lepší. I když 
stopa je špatná a hůlky se boří hluboko.
10:05 – Rozmezí. Super, jsem na kopci, 
do cíle už jen jeden velký kopec a několik 
menších. Tak teď to bude kousek dolů, 
to se svezu a odfouknu si. Co je? Vůbec 
to dolů nejede! Musím píchat hůlkama 

jak blázen. Ostatní se vezou a já zase 
dřu. Ach jo. Já ty lyže nemám rád.
10:30 – Občerstvovačka na Hraniční, dávám 
energetický gel, teplý ionťák, sušenku a čo-
koládu. Začínám toho mít dost. Teprve 14,5 
kilometru. Proč jsem do toho šel??? Dobrá, 
tady to dobře znám, takže vím, co mě čeká. 
Tak odraz levá, pravá, levá, soustředit se na 
techniku. Ok, všichni mě z mírného ko-
pečku opět předjíždějí. Začínám si zvykat.
10:53 – Profičel kolem mě Zdenda Jirouš. 
Hmmm, startoval 16 minut po mně. Hez-
ký. Ty jeho lyže jedou z kopce neskutečně. 
Rozdíl v kvalitě našich lyží je o dost větší 
než obvykle. Ještě chvíli vidím jeho žlutou 
kombošku, a pak už ani náhodou. Dobrá, 
tak dneska mu nestíhám jako jindy. Už 
je to tady zase. Proč jsem do toho šel??? 
A je tady kopec směrem na Promenádní 
u bunkru. Jedu stromeček, ostatně jako 
všichni, a plácám se v hlubokém mokrém 
sněhu. Ten kopec je fakt nekonečný.
11:05 – Jsem u bunkru, sjezd jsem dal 
bez pádu a zatáčku na Promenádní cestu 
taky v pohodě, ještě že mám tak pomalý 
lyže. Už jen kousek a jsem na parkovišti 
nad Jizerkou. Docela mi pomáhá, že 
to tady znám a vím, co mám čekat.
11:15 – Jizerka. Asi 22. kilometr. Ach 
jo, ještě to není ani polovina. Házím do 
sebe gel, čokoládu, dva teplý ionťáky 
a nějakou čokoládu. Takže už jedu dvě 
a půl hodiny a nejsem ani v půlce. Tak 
můj plán na pět hodin padá. Co nadě-
lám. Mám to vzdát a zůstat tady?  Asi ne, 
přece jen startovný bylo drahý, tak ať si 
to užiju. Vzhůru do dalšího kopce…
11:30 – A jsem v půlce. 24 km za 2:42. Tak 
to vypadá, že budu rád, když to dám pod 
šest hodin. Už mi docházejí síly a jsem 
jen v půlce!!! Proč jsem do toho šel???
12:00 – Občerstvovačka na Smědavě, 
hodně lidí, většina podobně zoufalých 
jako já. Zase gel, švestky, čokoláda a su-
šenka a hurá do toho krpálu. Tohle jezdí 
profíci soupaž? To není možný, vždyť já 
to sotva vylezu stromečkem. Hele, tady 
se šplhá jeden frajer v historickém oble-
čení a na starých běžkách. Samozřejmě 
ho do kopce cvaknu, jsem si trochu po-
lechtal ego, že jsem schopný ho předjet. 
Doufám, že mě pak nepředjede z kopce!
12:30 – Jsem na Čihadlech! Teď už to bude 
jen z kopce. Teda skoro pořád z kopce. 
Samozřejmě mě všichni z kopce předjíž-
dějí, na to jsem si už zvyknul. Prostě jsem 
to nechal namazat na moc velkou komoru. 

Nejdřív to nelepí, pak zase drhne… „A navíc mám totálně promočené boty a ponožky.“

ZAJEČICE, KOVÁŘOVICE
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S tím už nic nenadělám… A hele, tamhle 
jede z kopce někdo ještě pomalejší, to není 
možný. Toho musím předjet! Přidávám 
frekvenci odrazů, a už jsem za ním. Až ho 
budu předjíždět do vedlejší stopy, tak si, 
doufám, neustelu v tom hlubokým sně-
hu. Super, jsem před ním. A fičím dál.
12:48 – Čtyři hodiny na trase, projíždím 
35. kilometrem. Přichází krize, fyzická 
i mentální. Už mě to nebaví. Začínají mě 

chytat křeče do tricepsů a taky do stehen. 
A navíc mám totálně promočené boty 
a ponožky. Uvědomuji si, že nemám v cíli 
na převlečení suché ponožky. Opět mi 
vyskakuje v hlavě: Proč??? Aspoň, že to je 
z kopce, sice to jede pomalu, ale jede.  Na 
rovinách se snažím soustředit na styl a na 
odraz a nemyslet na nic. Je to tady, mám 
hlad! Kde je ta občerstvovačka na Hřebín-
ku? Další a další lyžaři mě předjíždějí.

13:10 – Hřebínek, 40. kilometr. Ještě mají 
nějaký gel. Dávám jeden, sušenku a paní 
mi nabízí kuřecí vývar. Super, hážu ho do 
sebe, zajídám tatrankou a zapíjím ionťá-
kem. Tak ještě osm kilkometrů. To dám, 
to už je jen kousek. Hned za další zatáčkou 
to začne stoupat. Je to ta Olivetská? Nebo 
není? Asi je. Tak stromeček a frčím.
13:30 – Jsem nahoře, teď už to bude 
jen z kopce. A jéje, zase nějaký kopec. 
Ale jen malý. Tak levá, pravá, levá… 
Kde je sakra ta odbočka U buku?
13:52 – Jsem U buku. Sláva, už jen kou-
sek, sjíždím ke stadionu. Cílová rovinka, 
nasazuji stylový soupaž a tlačím svoje 
pomalý lyže do cíle. Jsem tam v čase 
5:10:30. Plán nesplněn, ale dojel jsem. 
Chlapík, co mi nasazuje skleněnou me-
daili, se ptá, jak jsem si to užil? „Neužil! 
Hrůza. Jel jsem to poprvé a naposledy!!!“

Milá Jizerská padesátko, bylo to s tebou 
hrozný, připravila jsi mi napoprvé dost 
ošklivé podmínky a musím říct, že se 
mi to vůbec nelíbilo a moc jsem si to 
neužil! Takže příští rok na shledanou 
a počítej s tím, že tě dám pod 4:30. Skol!

Petr Peřinka, Zaječice

Konečně sjezd? „Z kopce mě samozřejmě všichni předjíždějí, na to jsem si už zvyknul.“

ZAJEČICE, KOVÁŘOVICE

 INZERCE
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Závody ČEZ Jizerské 50 očima účastníků
Není důležité vyhrát, ale zúčastnit se. A pak o té účasti podat svě-
dectví. Proto jsme oslovili všechny členy oddílu, kteří absolvovali 
alespoň jeden závod v rámci letošní Jizerské 50. Zážitky většiny 
borců (v abecedním pořadí) se dozvíte dále v naší minianketě. Na 
co jsme se ptali?

1. Který závod v rámci Jizerské 50 jsi absolvoval/a a proč?
2. Potkalo tě během závodu milé nebo nemilé překvapení?
3. Co tě na závodech nejvíc baví?
4. Jak jsi se na závod/y připravoval/a?
5. Tvoje první dojmy v cíli?
6. Co se ti na letošním ročníku nelíbilo?

Zuzka Čapková
1. Potřetí jsem jela nejdelší závod 
„Jizerská 50“. Jednou jsem si zku-
sila, že to dokážu ujet, tak není 
důvod zkracovat trať, dokud mi 
zdraví slouží.
2. Překvapení úplně ne, ale 
vzhledem k počasí byl stav stop 
bohužel dost špatný. Navíc kraj-
ní pomalá stopa neměla dost 
zpevněný okraj pro hůlky, tak se 
člověk často probořil i půl metru 
hluboko. Milé bylo, že to mé 20 
let staré hůlky přežily a nerozšířily řady polámaných trosek, kte-
rých nebylo cestou málo.
3. Ta pospolitá atmosféra a možnost dokázat si, že to zvládnu.

4. Málo a špatně… Protože to letos bylo se sněhem bídné, ujela 
jsem během závodu dvojnásobek vzdálenosti, kterou jsem před-
tím během zimy strávila ve stopě.
5. Už to mám konečně za sebou!
6. Počasí bohužel nikdo neovlivní, takže bych zmínila spíš prak-
tické věci – kovové schody v zázemí, po kterých se s plnýma ruka-
ma lyží a hůlek těžko chodilo, snížení počtu mobilních záchodů 
nebo nepořádnost lidí, kteří lemovali trasu závodu obaly od jídla 
mimo odpadní zóny.

Ondra Douda
1. 10 km, táta mě donutil jet.
2. Ne.
3. Dojezd.
4. Asi jednou jsme se byli projet.
5. Konečně!
6. Moc lidí.

 Vláďa Douda
1. 50 km klasicky, protože ji jez-
dím každý rok od roku 2013, kdy 
jsem skončil s fotbalem a začal 
lyžovat. Při jubilejním desátém závodě na této trati jsem dosáhl 
svého dosud nejlepšího umístění.
2. Letos paradoxně jen samé milé 
překvapení. Po složitém rozho-
dování jsem se večer rozhodl lyže 
namazat a nejet soupaž, což se 
nakonec ukázalo jako geniální 
volba. Trať byla tak měkká a mok-
rá, že se soupaž jet vůbec nedala, 
a tak jsem mnoho svých soupeřů, 
kteří se rozhodli nemazat, tento-
krát předjel.
3. Paradoxně mě nejvíc baví, 
když dojedu do cíle a to trápení 
skončí. To si pak říkám, že už to 
nikdy nepojedu. Nicméně již za pár hodin se těším na další roč-
ník.
4. Letos nebyl moc sníh, tak to nebylo tak jednoduché. Chodil 
jsem běhat po lesích kolem Kovářovic, trochu doma posiloval, ale 
hlavně jezdil po silnici na kolečkových lyžích – stále dokola od 
Oksfordu na Pelešku a zpátky. Doufám, že mi ten nový radar na 
začátku Zaječic nenaměřil příliš vysokou rychlost...
5. Letos to bylo poprvé, co mě skoro mrzelo, že už je konec. Jak 
jsem měl lyže namazané klistrem, tak mi to v kopcích krásně 
stoupalo a já se tolik neunavil. Takže jsem měl v cíli ještě docela 
dost sil.
6. Opravdu nemám rád to rozhodování večer před startem, na ja-
kých lyžích jet, co namazat, nebo jestli nemazat vůbec atd. A letos 
to bylo kvůli počasí ještě o poznání horší. Celou noc pršelo, pak 
to mělo trochu umrznout, ale taky možná ne… tentokrát to byla 
opravdová loterie, ve které jsem si ale vytáhl ten vítězný los. Teda 
skoro vítězný…

ZAJEČICKÁ SLECHNA

Tak sem se doslechla, že prej se vám po mně stejská. Já tomu 
teda nevěřim, protože nejsem pověrčivá, ale proč sem teď 
skoro rok mlčela, vám prozradim: byla sem na lobotomii. 
Takže teď sem co? Teď sem vlk! To ste se lekli, co? Jasně, že 
kecám, sem jenom vlkočice, ale i tak – bacha na mě, odteď 
budu fakt vostrá…

Jako esi mě paměť neklame, už je to pěkná řádka měsíců, 
co ze ZajKova zmizel hašlerkovej démon – teda jako voni se 
ty vobaly vobčas ještě povalujou třeba vzadu v Kovářovicích, 
na rozcestí k chatám… Á-ha! Tak přesně tam se teď párkrát 
vobjevilo z vokýnka vod auta vyhozený meníčko z KFC. Že 
vám to slechy neberou? No mně ani voči! Takovou prasárnu 
nedělaj ani lidi po tý lobotomii, to musí bejt z těch přesma-
ženejch kalorií v tom rychložrádle asi. Jako ale jak se říká: tak 
dlouho se vyhazuje KFC z vokna, až se někdo namočí!

Taky se říká, že karma je zdarma, tak doufám, že nesežeru 
nějakej ten jedovatej blivajz, co tu prej po okolí rozhazuje pe-
sanům a spol. nějakej takylobotomik! Dávejte na sebe i svoje 
mazly majzla, já to sleduju ze zálohy a sem tu pro vás, vy lidi 
moji maloušatý.

ZAJEČICE, KOVÁŘOVICE
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Vojta Douda
1. Poprvé Jizerskou 25, protože 
jsem si minulý rok řek, že to zku-
sím. Musel jsem jet v kategorii 
muži do 18 let, i když mi je 12, ale 
skončil jsem nakonec v kategorii 
42., tak asi dobrý.
2. Milé, že se mnou jel skoro ce-
lou dobu táta. Nemilé bylo, že to 
někdy moc nestoupalo, ale zato to 
jelo dobře z kopečka.
3. Ta atmosféra a že si to jdeš užít 
ze startu až do cíle.
4. Skoro vůbec, protože jsem na běžkách stál asi třikrát.
5. Dobré kvůli tomu, že jsem to dojel ve zdraví.
6. Nelíbilo se, mi že u stánku v T-Mobilu neměli čepice!

Petr Jaeger
1. Počtvrté Jizerskou 50.
2. Nemilé překvapení bylo ne-
dělní počasí a odpadky na trati 
mimo určené zóny. Překvapen 
jsem byl i velkým množstvím 
bezohledných lidí, kteří si mys-
leli, že celý podnik je jen pro ně, 
a dále bruslaři, kterých letos bylo 
mnoho.
3. Nálada mezi závodníky po do-
končení závodu a okolní příroda.
4. Snažil jsem se dát alespoň částečně zdravotně dohromady po 
úraze, což se podařilo, ale na nějakou fyzickou přípravu čas ne-
zbyl.
5. Radost a zase radost. Všechny negativní zážitky z trati jsou 
pryč, jsem v cíli, jsem šťastný a napřesrok jsem tu zpět daleko 
silnější.
6. Nelíbí se mi, jak moc masovou akcí se J50 v posledních letech 
stala. Pořadatelé honí zisky, ale pohodlí startujících amatérů tím 
trpí. Vadí mi bezohlednost lidí v celé společnosti.

Zdenda Jirouš
1. Jel jsem již podruhé „50“ 
a hlavní důvod byl, abych mohl 
zlepšit svůj předchozí čas, když 
už jsem si vybojoval lepší startov-
ní vlnu. A podařilo se.
2. Na to, jaká byla na závod před-
pověď, mě překvapilo počasí, že 
na chvíli vylezlo i sluníčko.
3. Pocit, že jsem součástí tako-
vého velkého závodu, a možnost 
předjet nějaké zdatnější borce.
4. Týden před J50 jsem absolvo-
val přípravu v Jeseníkách a za tři 

dny nalyžoval asi 60 km, jinak příprava spočívala hlavně v trénin-
ku na „suchu“: běhání a fitko.
5. Z časomíry jsem věděl, že jsem se zlepšil, tak jsem se těšil, až 
naše výsledky s týmem probereme a oslavíme.
6. Proti minulému ročníku nebylo moc dobře zvládnuté organi-
zační zázemí, hlavně převlékací stan, ale to bylo asi kvůli špatné-
mu počasí, takže celkově jsem byl spíše spokojen.

Lea Kaslová
1. Poprvé 10 km, táta mě přihlásil.
2. Někde kolem pátého kilometru jsem na mírném sjezdu spadla 
tak, že se mi z poloviny odlepila bota. Zbytek závodu jsem tak jela 
s pěkným žralokem. Naštěstí už 
to byly více méně jenom sjezdy 
dolů, takže jsem závod v pořádku 
dojela.
3. Atmosféra a dojezd po závodu, 
když je hezky, tak i výhled.
4. V půlce prosince jsem byla 
párkrát na běžkách, jinak jsem se 
moc nepřipravovala.
5. Byla jsem ráda, že jsme dojeli.
6. Moc lidí na startu, ale to se po 
pár kilometrech zlepšilo.

David Kasl
1. Potřetí jsem si dal 50 km, pro-
tože mi to vloni sedlo a vyjel jsem 
si 3. vlnu – to se prostě neodmítá!
2. Milé určitě bylo, že jsem opět 
dojel na svých lyžích a se svýma 
hůlkama. Nemilé bylo, když mi 
čtyři kilometry před cílem totál-
ně došla šťáva a já se jen modlil, 
ať už je poslední sjezd do cíle.
3. Ta trochu předstíraná nechuť 
před závodem, to přemlouvání 
při závodě, abych se na to nevykašlal a dodrbal to do cíle, a po 
dojezdu radost, vidina jídla a pití a plány na další závody.
4. Trochu na suchu běháním, i na kolečkových lyžích, týden sou-
středění v Livignu, čtrnáct dní před Jizerkou 70 km Marcialonga, 
zase v Itálii a zase vysoko, týden před Orlickej maraton… Takže 
spíš trénink závodama, a taky to podle toho vypadalo…
5. To to trvalo, ale halelujá!
6. Byla to dřina, počasí na pytel, spíš to drhlo než jelo, jinak prima 
závod, jako vždy.

Jana Růžičková
1. 25 km, protože to je maximum, 
co ujedu, když si chci běžky užít 
a ne přežít.
2. Občerstvovací stanice, byla skvě-
le zásobena.
3. Atmosféra všude kolem, to na-
sazení a vůle dojet co nejrychleji, 
a taky že dostanu medaili
4. Před Vánoci jsme si zajeli na běž-
ky do Itálie, pak už nic, nebyl sníh.
5. Že už jsem konečně tady a že jsem viděla Davida v cílové rovin-
ce, mě výrazně povzbudilo, že jsem našla sílu k posledním pořád-
ným odpíchnutím.
6. Počasí, žádné krásné výhledy na Rozmezí, jen mlha.

Marťa Setunská
1. Prvním závodem byla rodinná desítka, kterou jsem jela se 
svým parťákem Ondrou Doudou už podruhé. „Dáme to pod 
hodinu,“ řekl mi na startu. Tak jsme se pokusili a vyšlo to (čas 
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00:57:24). Druhou výzvou byla ČEZ Jizerská 50. Podruhé. Dám to 
pod 3:30. Tak jsem se pokusila a nevyšlo to (čas 4:07:53).
2. Hned několik. Nejmilejší překvapení bylo, že mi do první-
ho dlouhého kopce stoupaly lyže. Druhé mě čekalo na Knajpě. 
Když jsem se tam konečně vyškrábala, slyšela jsem zvuk skútru 
a za ním doslova proletěli první elitní závodníci. Stačila jsem je 

povzbudit křikem „Pojď, pojď“, 
ale byla to vteřina a už byli pryč. 
Budu na to dlouho vzpomínat. 
Nemilé překvapení se mi letos 
snad zázrakem vyhnulo.
3. Tak samozřejmě, když jsem na 
bedně (to je vtip). Nejvíc mě baví, 
že tam jezdím s partou skvělých 
lidí. Tolik zážitků totiž sám pros-
tě nenasbíráš. Pak mě baví, když 
se po pár kilometrech od výstřelu 
ocitnu na trati sama, nikde nikdo 

a já si to nesmírně užívám.
4. Něco málo jsem najezdila na kolečkách, trochu naběhala, tro-
chu doplňovala tekutiny… 
5. V cíli jsem hledala kluka, se kterým jsme spolu jeli na trati. Bě-
hem závodu jsme se několikrát podpořili a já se těšila, až si s ním 
podám ruku a řeknu mu „Díky, dali jsme to.“ Neumím to popsat, 

ale ten závod měl pro mě v tu chvíli náboj fair play. A to je pro mě 
nejdůležitější.
6. Co se mi nelíbilo, už je zapomenuto. I ten děsně narvanej pře-
vlíkací stan v půl osmé ráno… A díky všem kamarádům z týmu, 
co mě povzbuzovali v cílové rovince! Skol.

Petr Walder
1. 50 km, jako vždy. Jizerky mám velmi rád, od dětství tam jez-
dím a baví mě v rámci závodu de facto je téměř celé projet. Rád 
bych dal někdy trať pod 5 hodin, to se mi zatím z různých důvodů 
nepovedlo, tak to budu zkoušet dál.
2. Jen samá milá překvapení. Potkal jsem pár lidí, se kterýma 

jsem se potkal ve stejné vlně před 
14 dny na Marcialonze, tak bylo 
fajn se opět vidět a prohodit pár 
slov.
3. Atmosféra závodu je jedinečná.
4. V podstatě jen příprava na 
suchu, moc času a sněhu zase 
nebylo.
5. Musím se do toho příště víc 
opřít.
6. Deštivé počasí a dost těžký 
mokrý sníh.

Oh Marcialonga! Legendární start v legendárním závodě
Jsou nabídky, které se prostě neodmítají. Třeba když vám předseda oddílu do termínovky závodů propašuje italskou Marcialongu, jeden 
z nejkrásnějších laufů, dlouhý 70 kilometrů, a jeden ze čtyř závodů běžkařského Grand Classics…

Tak neodmítá – někteří výzvu nejdřív nepřijali, 
a posléze toho litovali, ale to je jiný příběh. 
V tomhle jsme si zahráli čtyři ze SKI Sokola Zaje-
čice: Vláďa, Marťa, David a Peťa. Počet tak akorát, 
abychom naplnili jedno auto. Tak akorát, abychom 
spolu vydrželi 144 hodin na pár metrech čtvereč-
ních (vyjma chvil ve stopě). Tak akorát, abychom 
si dokázali zhruba stejněkrát užít rytmus odrho-
vačky Oh Marcialonga! od kapely Dolomiten Bier 
Band. (Pusťte si ji, budete litovat!)

Budeme struční: koupit startovné v podstatě 
nejde, rok dopředu jsou vyprodaná, nota bene na 
50. ročník! Jediná šance je přes cestovku včetně 
ubytování. Podařilo se a od října jsme se začí-
nali těšit. Naše dojmy ze závodu, na který jsme 
vstávali v neděli 29. ledna ve 4:50 ráno, zachytili 
reportéři Pyšelských listů krátce po závodě a na-
jdete je dále. Z dalších poznatků vybíráme jen ty 
nejpřínosnější:

• Když jedeš z kopce a najednou skončí ta super top 
vyseknutá stopa, začíná chvíle, kdy MUSÍŠ začít brzdit, jinak se 
rozsekáš (inspirace nejen pro Chytárnu).
• Jedna koza je málo. Teda ta mazací pro čtyři lidi určitě…
• Když si v Itálii objednáš finišerské tričko se svým časem v závo-
dě, neznamená to úplně stoprocentně, že někdy budeš mít finišer-
ské tričko se svým časem v závodě…
• Připadá ti na startu -10 stupňů jako zima? Počkej 20 kilometrů, 
bude -15 a začnou sjezdy, takže se „zahřeješ“.

• Když leta vozíš skluzný vosky na fakt studenej sníh a ani jednou 
je nepoužiješ, tak je blbost si je nevzít na Marcialongu. A tak ty 
vosky budeš vozit netknutý dál, no. A vlasy ti dorostou…
• Když je v sauně pro 6 lidí 12 Finů a další jdou dovnitř, neříkej 
jim, že už se nevejdou. Vejdou se.
A jdeme na ty rozhovory, tak si je užijte jako my tu Legendu z Do-
lomit. Skol!

David Kasl, Zaječice

Těšíme se! Den před ostrým startem jsme si stoupli na lajnu s úsměvem na rtu (zleva 
Peťa, David, Marťa, Vláďa).
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Peťa Walder

PL: Proč ses rozhodl na Marcialongu 
přihlásit?

PEŤA: Už od mládí mě provází věta Mar-
ka Aurelia: „Zvykej si konat i to, na co si 
netroufáš.“ Když pak předseda zařadil 
Marcialongu do zimní termínovky běhů, 
rozhodl jsem se v duchu toho hesla posu-
nout svoje hranice a na legendární lauf se 
přihlásil. Závod se navíc jede v krásných 
kulisách Dolomit, což jsem si prostě ne-
mohl nechat ujít.

PL: Jak probíhala příprava?

PEŤA: Sněhové podmínky u nás byly bo-
hužel mizerné, takže jsem na sněhu absol-
voval jen 15 kilometrů na Chytárně. Plus 
jsem využil možnosti půjčit si nově poří-
zené oddílové kolce (kolečkové lyže – pozn. 
red.), na kterých jsem si dvakrát zajezdil 
mezi Peleškou a Zaječicemi a natočil dal-
ších asi 12 kilometrů.

PL: Na co jsi myslel před startem?

PEŤA: Nesmím přepálit začátek, abych 
měl sílu na poslední dva šílené kilometry 
do brutálního krpálu do cíle. A opakoval 
si důležitou radu od zkušenějších borců: 
dávat si pozor hlavně na hůlky, aby mi je 
někdo ve strkanicích nezlomil nebo nepři-
šlápl. Jo a ještě jsem si vzpomněl na radu 
své ženy: „Hlavně si nepolámej hnáty!“

PL: Jaký byl tvůj nejintenzivnější zážitek 
z trati?

PEŤA: Asi špalíry fanoušků při průjezdech 
úzkými uličkami krásných městeček, kteří 

nás povzbuzovali s typickými alpskými 
zvonci. Nabízeli svoje domácí produkty, 
kafe, prostě skvělá atmosféra.

PL: Příští rok pojedeš zas?

PEŤA: Rád bych, a jestli to vyjde, chtěl 
bych trochu zlepšit čas…

David Kasl

PL: Z historie víme, že není moc závodů, 
při kterých bys nezlomil aspoň jednu lyži 
nebo hůlku – jak z tohoto pohledu do-
padla Marcialonga?

DAVID: Na to, že byla prvním závodem 
sezony, překvapivě dobře. Byť jsem v jed-

nom sjezdu projel zatáčku rovně a zastavil 
o vyvrácený pařez, vyvázl jsem jen s lehce 
odřeným ramenem a dojel na vlastních 
lyžích i se svými hůlkami.

PL: Během závodu jsme sledovali prů-
běžné výsledky a tvůj „souboj na dálku“ 
s Marťou – v polovině trati vás dělili jen 
vteřiny, ale Marťa nakonec zajela o šest 
minut lépe. Jak jsi to prožíval na trati 
a jak v cíli?

DAVID: Většinu trati jsem to neprožíval, 
protože jsme startovali z různých vln a já 
vyrážel asi o deset minut dřív, takže jsem 
o průběžných mezičasech neměl ponětí. 
S Marťou jsme se míjeli, když mi zbývalo 
do cíle asi sedm kilometrů – mávali jsme 
na sebe a já na ní zavolal, že super, že mě 
má. Od té chvíle jsem si říkal, že bych se 
nedivil, kdyby mě v závěrečném krpálu 
před cílem předběhla. Jela skvěle a už se 
těším, jak mě rozseká na Jizerce.

PL: Měl jsi před závodem nějaké obavy 
a naplnily se?

DAVID: Vzhledem k tomu, kolik jsem 
natrénoval během sezony, jsem si říkal, 
jestli to vůbec ujedu… Trať je to krásná, 
spoustu pasáží jsem si fakt užíval a jel na-
plno, ale pak byly místa, kde jsem toho měl 
plný zuby a těšil se na občerstvovačku, až 
doplním síly. Trochu jsem se bál o fungl 
nové hůlky, co jsem si pořídil den před zá-
vodem, ale přežily. Nezklamala ani máza 
a radost jsem měl i z dobře nakombinova-
ného oblečení. Když to všechno hodím na 
hromadu, vychází mi z toho jeden z nej-
lepších závodních zážitků v kariéře.

Kdo maže, měl by jet… Po závodě jsme zůstali a dali si ještě dva tréninkové dny v top upravených 
stopách v Lavazè. Vřele doporučujeme!

Bravo! Máme to za sebou, teď už plaveme v endorfinech (jo, v kelímkách je pivo, no…). Zleva 
David, Vláďa, Peťa, Marťa.
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Marťa Setunská

PL: Vloni jsi napoprvé zajela skvělou 
Jizerskou 50, teď napoprvé fantastickou 
Marcialongu – kterého výsledku si vážíš 
víc a proč?

MARŤA: Vážím si každého závodu, který 
ve zdraví dojedu do cíle. Každý je uni-
kátní, srovnávat se to moc nedá. J50 byl 
můj první mezinárodní závod na běžkách 
v domácím prostředí, Marcialonga byla 
prvním v zahraničí. Pokud se ale mám 
rozhodnout, tak ta „italská kráska“ vítězí, 
ačkoliv mi dala pořádně zabrat. Přemýšlela 
jsem často, zda jsem se tím přihlášením na 
závod  úplně nezbláznila, ale když mi moje 
kamarádka před odjezdem řekla: „Holka, 
70 kiláků mě nebaví jet ani v autě, natož 
na běžkách,“ tak bylo rozhodnuto. To je ta 
správná výzva. A teď vím, že jsem se ne-
mohla rozhodnout líp.

PL: S jakou formou jsi do Itálie odjížděla 
a jaký jsi měla cíl?

MARŤA: Že bych se cítila v kdovíjaké for-
mě, to nemohu říci. Cíle jsem si nekladla 
žádné, snad jen dojet ve zdraví a závod si 
užít. Když se mě ale jeden ze závodníků 
těsně před startem zeptal, jaký mám cíl, 
spontánně jsem odpověděla: „Tak 5,5 ho-
diny.“ Aniž bych si vůbec spočítala, jestli 
je to reálné. A ono se to povedlo! (5 hodin 
a 22 minut – pozn. red.)

PL: Jaký byl tvůj nejintenzivnější zážitek 
na trati?

MARŤA: Bylo jich spousty, ale nejvíc jsem 
se bála startu, noc před ním jsem skoro 
nemohla spát – a nakonec byl celkem 
v pohodě. Stojíte tam v takových kovových 
klecích, podle toho, v jaké jste vlně. Lyže 
a hůlky máte v ruce a nazouváte je až pří-

mo ve stopě, když vás z té klece vypustí. Já 
stála úplně vepředu své klece pro 7. vlnu, 
takže jsem viděla nejdřív Vláďu (jel hned 
za elitou) a pak Davida, jak letí na start. 
Křičela jsem na ně, pojď, pojď, ale vím, že 
mě neslyšeli. Když vás totiž vypustí, už 
nevnímáte okolí. Snažíte se co nejrychleji 
nazout lyže, držet hůlky, být ve stopě mezi 
prvními. A to se mi  naštěstí podařilo. 
Prvních 20 kilometrů mi probíhalo hla-
vou, že to je nejkrásnější závod, co jsem 

kdy jela. Měla jsem perfektně připravené 
lyže – velký dík za to patří klukům z týmu. 
Přiznám se, že když jsem v Canazei slyšela 
fanoušky, jak křičí „Brava, brava! Dai, 
dai!“ – Skvěle, skvěle! Pojď, pojď! –, vy-
tryskly mi slzy do očí… V tu chvíli člověk 
jede naplno, i kdyby už nemohl. A na to 
taky došlo. Poslední kopec před cílem už 
jsem jela na doraz. V závěrečné serpentýně 
jsem ze sebe vytáhla opravdu poslední 
zbytky sil a předjela mladý pár, se kterým 
jsem celou dobu na trati „pomyslně“ zá-
vodila. Pocit v cíli musíte zažít, to se nedá 
popsat.

PL: Příští rok pojedeš zas?

MARŤA: Asi ne, chtěla bych zkusit nějaký 
jiný závod, ale do Itálie se ještě ráda vrá-
tím.

PL: Úplně se nabízí Vasák…

MARŤA: Přesně tak, jestli budu zdravá, 
tak bych ráda stála na startu Vasova běhu, 
což by byl po J50 a Marcialonze třetí závod 
z běžkařského grandslamu (čtvrtým je 
Birkebeinerrennet – pozn. red.). Ale kdo ví, 
co se za ten rok vyvrbí.

Vláďa Douda

PL: Marcialongu jsi jel poprvé už v roce 
2018 – proč jsi se přihlásil tehdy a proč 
letos?

VLÁĎA: Před pěti lety jsem měl odjetou 
Jizerskou 50, Vasův běh i Birkebeinerre-
nnet, takže mi z těch čtyř nejslavnějších 
závodů zbývala Marcialonga. No a když 
jsme vloni jako oddíl zajeli skvěle skoro 

Průzkum trati. Jedním ze specifik Marcialongy jsou průjezdy ulicemi městeček. Projíždí se i Moe-
nou, kam jsme zaskočili při obhlídce stop dva dny před závodem.

Jak vysoko příště? Dolomity nás dostaly a vysoká nadmořská výška se nám bude hodit při závodech 
doma v rámci Velké SkiTour. Budou z toho taky medaile?
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všechny závody SkiTour (ve Velké SkiTour 
obsadil SKI Sokol Zaječice 3. místo – pozn. 
red.), řekli jsme si, že bysme mohli vyrazit 
na něco velkého do ciziny. Bylo na mě, 
abych vybral – muselo to sedět termínově, 
ale rozhodly i vzpomínky, a ty jsem měl 
nejlepší právě na Mar- 
cialongu.

PL: V čem, kromě tvého 
věku, se oba závody lišily?

VLÁĎA: Poprvé jsem 
neznal trať a rozhodoval 
se, jestli pojedu soupaž, 
nebo namažu na klasiku. 
Nakonec jsem to odjel 
na holých lyžích, což 
byla dobrá volba, protože 
profil trati s dlouhými 
rovinatými pasážemi je na to jako dělaný. 
Až na závěrečnou Cascatu, vyrvat posled-
ní dva kilometry do cíle soupaží je trochu 
náročný… Vyšlo i počasí a já byl nadšený, 
jak krásný je to závod.

Letos jsem měl snazší rozhodování, bylo 
jednoznačné, že pojedu na holých. Zku-
šenosti se vyplatily už na startu – stadion 
jsem ve své vlně opouštěl jako jeden z prv-
ních. Je fakt, že se mi úplně nevybavilo, že 

hned v úvodních kilometrech jsou takové 
kopce, ale nakonec jsem je vyjel celkem 
fajn. Bohužel jsem ale po 20 kilometrech 
zjistil, že mi moc nejedou lyže, protože 
byla mnohem větší zima, než na jakou 
jsem namazal skluzný vosk, a na 40. ki-

lometru jsem přemýšlel, jestli to vůbec 
zvládnu dojet. Zvolnil jsem, víc se občer-
stvoval, a byť jsem měl nakonec v cíli o 10 
minut lepší čas než poprvé, byl jsem úplně 
vyřízenej a ta pravá euforie se dostavila až 
později. Ale rozhodně to stálo za to!

PL: Velkou běžkařskou čtyřku máš kom-
plet – existuje ještě nějaký závod, který 
bys rád jel?

VLÁĎA: Než jet počtvrté Vasák, na který 
by rádi někteří členové oddílu vyrazili, to 
snad radši do Murmansku (smích). Ale 
vážně: plánoval jsem start na Murmansk 
vorldlopet, na kterém je zajímavé, že se 
jede za polárním kruhem. Jenže pak přišel 

covid. A protože je to celé 
v Rusku, bůhví, jestli se 
tam ještě někdy vůbec 
dostaneme… Teď na Mar-
cialonze jsme se seznámili 
s paní, která nás zvala do 
Estonska na Tartumara-
ton, takže pěkných závodů 
je určitě spousta.

PL: Jak bys z pozice před-
sedy oddílu tuhle spor-
tovní výpravu zhodnotil 
tak nějak celkově?

VLÁĎA: Rozhodně bych chtěl pochválit 
všechny účastníky za vzornou reprezen-
taci Sokola Zaječice, kdy jsme, řečeno 
fotbalovou terminologií, sehráli v Itálii 
zápas Ligy mistrů s parádním výsledkem. 
Všichni se zasloužili o skvělou atmosféru 
na pokoji i ve stopě, hodně jsme se zasmáli 
a i ze stresových situací jsme dokázali se 
ctí vybruslit – samozřejmě klasicky.

Marcialonga: 50. ročník
Počet běžců: 5785 přihlášených, 5509 doběhlo
Výsledky SKI Sokol Zaječice (čas / pořadí celkové / v pohlaví / v kategorii):

Vláďa Douda (3. vlna): 4:14:19 | 916. | 847. | 195. (M40/49)
Marťa Setunská (7. vlna): 5:22:24 | 2318. | 168. | 26. (F40/49)
David Kasl (5. vlna): 5:28:21 | 2431. | 2249. | 494. (M40/49)
Peťa Walder (10. vlna): 7:12:32 | 4362. | 3794. | 843. (M40/49)

ZAJEČICE, KOVÁŘOVICE

Jak jsme skoro vyhráli ČEZ SkiTour 2023
Když náš oddíl SKI Sokol Zaječice skončil vloni ve Velké SkiTour na celkovém 3. místě, napsali jsme, že tohle je teprve výsledek hodný 
zarámování a jen těžko překonatelný – rok předtím jsme totiž takto ohodnotili místo desáté. A pak přišla letošní sezona…

ČEZ SkiTour, letos 16. ročník. Největší 
seriál běhů na lyžích u nás. Závody různé 
délky na různých místech po Česku. Naši 
borci se během zimní sezóny zúčastnili 
mnoha z nich v rámci dětské Mini Ski-
Tour, ČT 10 km nebo Malé SkiTour. Od 
začátku jsme si jako tým dali cíl: pokusit 
se urvat co nejvíc bodů, hlavně ve Velké 
SkiTour, do které se počítají pouze ty nej-
delší závody – minimálně v délce 30 km. 
A jede se klasicky. Prostě královská disci-
plína SkiTour.

Sezóna se ale od začátku nevyvíjela 
vůbec dobře. Na přelomu roku sníh ni-
kde, tak jsem se začal obávat, v jaké formě 
do sezóny vůbec nastoupíme. Jenže sníh 
nikde ani v polovině ledna a první závod, 
Zadovská 30 na Šumavě, zrušený. A druhý, 
Krušnohorská 30, odložený... To vypadalo 
bledě – pojede se vůbec něco? Další týden 
bylo naštěstí plánované volno, a tak jsme si 
někteří odskočili na slavnou Marcialongu 
(viz s. 40). V zásadě bez tréninku na sněhu 
jsme v Itálii odjeli „tréninkově“ 70kilome-
trový závod.

Zřejmě slušnej oddíl! Druhé místo, to jsme si prostě užili všichni.
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Orlický maraton

Hned po návratu trochu nasněžilo, tak 
jsme vyrazili na první závod: Orlický 
maraton. Nikdo z nás to v Deštném ne-
znal, a tak pro nás byla 40kilometrová trať 
tajemstvím. Počasí se na poslední chvíli 
vydařilo, přestalo sněžit a byla zima, takže 
na modrý extra. Neznalost terénu si ale 
vybrala svou daň. Místo studování mapy 
jsme mazali lyže a popíjeli ionťáky, takže 
nás pak zaskočil asi 10 kilometrů dlouhý, 
celkem prudký kopec, až nahoru na Šer-
lich (1027 m. n. m). Byly odtamtud sice 
krásné výhledy, ale během závodu si to tak 
neužijete…

Výhoda byla, že pak se jelo dolů z kopce 
skoro až do cíle. Místy to byl takovej sešup, 
že jsem se fakt i bál. Ani ne tak o sebe jako 
o turisty lyžaře kolem... Z Orlických hor 
jsme si odvezli intenzivní zážitky, ale moc 
bodů nepobrali. Asi hlavně proto, že to byl 
široko daleko jediný závod, a bylo týden 
před Jizerskou 50, takže si přišli potré-
novat i elitní závodníci. V té konkurenci 
náš nerozježděný tým z nížiny neměl moc 
šancí.

Jizerská 50

Další závod SkiTour – podrobnosti najdete 
od s. 35 (doporučuji zejména „Poprvé a na-
posledy!?“ od našeho nováčka Petra Peřin-
ky, který si pro svůj první závod nemohl 
vybrat lépe). Skoro všichni jsme se trefili 
do mázy, na rozdíl od spousty ostatních, 
což se moc často nestane, takže si většina 
z nás udělala doposud nejlepší výsledek na 
Jizerce. Bodově za tým to nebylo špatné, 
a tak jsme začali počítat a plánovat…

Horní Mísečky

Několik dní vytrvale pršelo a sobotní 
závody připomínaly spíš lyžování vodní. 
Předpověď na neděli nevěstila nic dobrého, 
takže všichni rozumní to vzdali a na start 
extrémně těžké trati se s námi postavilo 
jen asi 40 závodníků. Bohužel většina buď 
budoucí nebo bývalí reprezentanti. Aspoň 
se mi to tak jevilo. Na startu vypálili a už 
jsem je neviděl. Celý závod jsem se tahal 
jen s Robinem Teplým ze Skilauf Týmu, 
který jel soupaž: do kopce jsem ho na na-
mazaných lyžích předjel, on mě z kopce 
dojel. Ani z Míseček jsme nakonec moc 
bodů neodvezli a situace začala být kritic-
ká. Nemluvě o tom, že Martina ve finiši 
o několik vteřin nestačila na Jolanu Be-
nešovou – jak se ukázalo později, stálo to 
Martinu nakonec 2. místo v jednotlivcích 

v celé SkiTour a skočila na nejhorším místě 
na světě... Jak se říká mezi sportovci: „Lep-
ší mrtvej, nežli čtvrtej.“

JeLyMan

Do Jeseníků jsme tak odjížděli odevzdaně 
a nikdo už moc nepočítal, co by, kdyby… 
Tamní extrémně náročnou trať jsme znali 
z loňska a věděli, do čeho jdeme. V autě 
jsme vzpomínali na cílovou „rovinku“, asi 

dva kilometry do prudkého kopce stro-
mečkem… A hlavně David měl stále v živé 
paměti, jak tam vloni na trati postupně 
zlomil obě lyže. Když jsme v pátek dojeli 
na místo, bylo to ještě horší. Nebyl tam 
sníh. Jen slabá vrstva špinavého s jehličím, 
šiškami i kameny. Tak na kameňačky na 
Chytárnu, a my přitom měli s sebou jen 
ty nejlepší lyže. Chtěli jsme jet domů, ale 
stal se zázrak. V sobotu začalo sněžit a do 

ZAJEČICE, KOVÁŘOVICE

Jaro v Oksfordu
Nejen pivem živ je člověk, stejně tak nejen studiem živ je student. Zaječická hospoda 
Oksford má od všeho trochu a dovoluje si vám představit nabídku aktivit pro děti 
i dospělé na letošní jaro.

Jídlo a pití

• Od 1. dubna vaříme každý den (to není apríl, to je fakt).
• Duben/květen: Goodbar míchačky & grilovačky – jakmile počasí dovolí, otevřeme 
okno letního baru, namícháme vám drinky tradiční i netradiční, ugrilujeme to, co 
slunce nestihne… A možná přijde i okenix!

Akce

• 9. dubna: Nádivka roku – veřejná soutěž o nejlepší velikonoční nádivku široko daleko
• 22. dubna: Big Rock – přijďte se pobavit při pořádné porci toho nej nejen z české, ale 
i slovenské a světové scény v podání kapely Big Rock.
• 30. dubna: Čarodějnice – tradiční odpoledne plné her pro děti i dospělé. Tipujte, 
kdo bude letos v podvečer odpálen na hranici…
• 10. června: Revival Fest 2023 – těšte se na oblíbené Iron Maiden revival, Kabát revi-
val a další. Program bude upřesněn.

Půjčovna mopedů

• Od 1. dubna: mopedix X Rent nabízí testovací jízdy na 1. českém elektrickém mope-
du mopedix Electrix.
• Od dubna/května: Dle počasí bude otevřena půjčovna starých mopedů Manet Ko-
rado a nové třídy mopedů mopedix Electrix.
Podrobnosti a aktuální nabídku jídel a pití sledujte na webu www.oksford.cz nebo na 
Facebooku @HospodaOksford. Děkujeme za vaši přízeň a těšíme se na viděnou!

Váš akademicko-kulinárně-nápojový sbor Univerzity Oksford, Zaječice 70
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nedělního závodu napadlo asi 10 cm čers-
tvého sněhu. Nálada v týmu se o poznání 
zlepšila, což nám vydrželo až do cíle, pro-
tože jsme všichni odjeli závod dobře a jako 
tým si odvezli až překvapivě hodně bodů. 
V celkovém hodnocení jsme poskočili na 
průběžné 3. místo a už se zase počítalo…

Krušnohorská 30

Šance na body v přeložené Krušnohorské 
30 byla: současně se jel ve Švédsku Vasa-
loppet, kam odjeli ti nejlepší. Den před 
tím Bieg Piastów na 50 km (polská obdoba 
Jizerské 50), kde byl přihlášen zbytek dob-
rých závodníků. Jenže! Na Bieg Piastów 
jsem byl přihlášený i já, protože jsem si 

vloni vyjel elitní vlnu – na takhle velkém 
závodě se mi to povedlo poprvé a chtěl 
jsem to zažít. Jet nemohl ani David, pro-
tože musel jezdit v Praze po Výstavišti na 
nějakém mopedu nebo co. Takže do Kruš-
ných hor nakonec vyrazilo jen torzo týmu, 
což mě mrzelo. A ještě víc mě to mrzelo, 
když jsme si v sobotu večer po mém zá-
vodě volali, jak se mi jelo. Kluci na mě ale 
ušili boudu. Věděli, že jsem nalomenej, tak 
mi v neděli ráno napsali, že mi vyzvedli 
startovní číslo. Pohledem do mapy jsem 
zjistil, že to mám „jen“ 250 km, a vyrazil. 
Na Cínovci jsem byl asi půl hodiny před 
startem a v zásadě skoro bez rozcvičení 
jsem si rovnou stoupnul na start. Star-

tovní pole skutečně vypadalo, že největší 
hvězdy chybí, co ale čert nechtěl, objevila 
se tam skupinka německých závodníků 
a vypadali nebezpečně. To se bohužel po-
tvrdilo a příčky nejvyšší na nás bohužel 
zase nezbyly. Nicméně nejen Martina jako 
obvykle, ale tentokrát i Péřa se Zdendou 
zabojovali a domů jsme nakonec vezli pře-
kvapivě hodně bodů. Dokonce tolik, že nás 
to vykoplo až na první místo průběžného 
pořadí! Do konce seriálu zbýval poslední 
závod.

Harrachovská 40

Bohužel to byl Harrachov. A Krkonoše 
nejsou Jizerky… Stavitel tratě se vydováděl 
a hnal to ze startu rovnou nahoru kolem 
můstků na Čertovu horu, pak přes Ru-
čičky dolů k Mumlavským vodopádům 
a hned podél Mumlavy zpátky nahoru na 
Krakonošovu snídani a horem přes Heli-
port a podruhé Čertovu horu zpět. Ještě že 
jsme už byli z předchozích závodů trochu 
rozježdění, takže jsem to všichni přežili 
bez úhony. Teda David si stěžoval, že na-
stydnul, ale nevěřili jsme mu (nastydlej už 
přijel) a netrpělivě čekali, až se spočítají 
body z celého seriálu. Večer po koncertu 
Pokáče se totiž mělo konat slavnostní vy-
hlášení celého seriálu SkiTour a následně 
afterparty pro vítěze v nedaleké luxusní 
restauraci.

Dokázali jsme to

Nebudu vás napínat, první místo jsme 
sice neudrželi, ale i tak: skončili jsme na 
neuvěřitelném 2. místě v celkovém hod-
nocení týmů Velké SkiTour 2023! Vyhlá-
šení jsme si všichni opravdu užili a na 
pódium vyskákali úplně všichni, kdo 
tam ze Zaječic byl, včetně dětí (prostě 
Hujerovi). A jak je vidět na fotkách, tak 
v našich oddílových barvách SKI Sokola 
Zaječice jsme i z druhého místa stupně 
vítězů jednoznačně ovládli. Byl to neza-
pomenutelný zážitek, na který budeme 
na základně v Oksfordu ještě hodně 
dlouho vzpomínat. 

Pro mě osobně to bylo poprvé, co 
jsem byl na pódiu před tolika diváky, 
fotografy a před televizními kamerami. 
Nakonec se sezóna 2022/2023 vydařila 
nad očekávání a jsem rád, že jsme mohli 
propagovat Sokol Zaječice na takové úrov-
ni. Teď už všichni vědí, kde jsou Zaječice – 
ty u Pyšel, samozřejmě.

Vláďa Douda, Kovářovice

ZAJEČICE, KOVÁŘOVICE

 INZERCE
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Přednáška PhDr. Jiřího Chvojky
,,Němci, Židé a Romové v naší historii“

Vilém Gross

Útulek sv. Josefa Synagoga

Středa 5.4. 2023 od 16.00
přízemí MěÚ Pyšely
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Dobrodružná cesta zdravé stravy ze 
záhonu na talíř a zase zpět
Ekoprogram s historicky nejdelším názvem „Dobrodružná cesta 
zdravé stravy ze záhonu na talíř a zase zpět“ dětem představila 
naše externí kolegyně Eva Šrailová, která se u dětí snaží podporo-
vat a prohlubovat kladný vztah k přírodě a zdravý životní styl.

Tentokrát, ve spolupráci se zvířecími kamarády, děti vtáhla do 
celého cyklu hospodaření s půdou, pěstování zdravých plodin, 
jejich zpracování na náš talíř a navrácení zbytků zpět na kompost, 
kde si na nich někdo pochutná a současně vzniká živinami bohatá 
půda.

Eva nám přinesla ochutnávku naklíčených semínek – slu-
nečnici, mungo fazole, řeřichu, na kterých jsme si společně moc 

pochutnali. Klíčky jsou velmi snadno stravitelné a vstřebatelné 
lidským tělem, a tak bychom je měli zařadit na náš talíř.

Děti si samy zkoušely vysít a klíčit různá semínka. Semínka 
papriky s názvem „Sweet chocolate“ v nás vzbuzují naději, že bu-
deme sklízet čokoládu, ale necháme se překvapit, co nám vlastně 
vyroste a na čem si pochutnáme.

Při práci dětem vyhládlo, proto přišla na řadu svačina v podo-
bě zdravého salátu. A jelikož do salátu patří řepa, tak si děti jednu 
pořádnou vytáhly ze záhonu. Posuďte sami z fotek, zda nebyla 
trochu přerostlá. Celou dobrodružnou cestu ze záhonu na talíř 
jsme uzavřeli odnosem zbytků na kompost.

Bonusem celého ekoprogramu byly „semínkové bomby“, které 
děti nejdříve „uhnětly“ z krtinců a kterými jsme pak obohatili 
přilehlou louku. Setí semínek formou hodu hliněnými kuličkami 
do dálky děti ohromně bavilo. Budeme se těšit, že jaro nám odha-
lí mnoho barevných květů a různorodých lučních rostlinek.

Zuzana Vlčková

ZAJEČICE, KOVÁŘOVICE
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Když se děti stanou spisovateli…
Autor sedící v křesle s rukopisem své povídky, publikum 
s úsměvem na tváři, zatajeným dechem i slzami dojetí 
a bouřlivé potlesky – to byla atmosféra autorského čtení 
dětí prvního stupně v naší komunitní škole. Přenesli jsme 
se do světa dětské fantazie, prožili příběhy s Old Shatter- 
handem, Králíčkem Vanilkou a kouzelnou mrkví, Vlkem, 
chameleonem a tučňákem a s mnohými dalšími.

Společně (děti, rodiče a učitelé) jsme tak uzavřeli projekt 
dílen psaní, který probíhal po celé první pololetí tohoto 
školního roku. Děti si v něm prošly procesem, který byl 
náročný a díky kterému se hodně naučily, a výsledkem byla 
skvělá díla. 

Dílny psaní jsou založeny na aktivitě dětí, během které 
mají prostor projevit svůj názor, popustit uzdu své fantazii 
a v neposlední řadě si také procvičit aplikaci gramatických 
pravidel.

Prvním krokem bylo hledání námětu, pře-
mýšlení o tom, o čem všem mohou psát. Poté 
nastal čas napsat nanečisto text od začátku do 
konce. V další fázi děti měly za úkol svoje texty 
zkonzultovat se svými spolužáky, nejen proto, 

aby se pokusily vyhledat pravopisné chyby, ale 
aby jejich texty byly pro čtenáře co nejzajímavěj-
ší. Následným krokem byla konzultace a korek-
tura textu s paní učitelkou. Poté se již žáci mohli 
směle pustit do psaní druhé verze textu načisto. 
Když měly děti svoje příběhy dopsané, podělily 
se o ně čtením před celou třídou, aby si natréno-
valy projev a přednes.

Celou akci doplnilo pasování prvňáčků na 
členy rytířského Řádu písařského. Dorazil k nám 
samotný král Krasopis a jeho rytíři, kteří ocenili 
prvňáčky za jejich úsilí a píli při učení se psacího 
písma a snahu o krasopis. Děti králi slíbily, že 
budou rozvíjet své písařské umění, s láskou pečo-
vat o písařské náčiní a slavnostně jim byly pře-
dány první psací pera. Těšíme se, že i oni se nyní 
mohou pustit do psaní svých vlastních příběhů! 

Eva Davidová

 INZERCE
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ZAJEČICKÝ 
BŮR

VĚCNÉ CENY PRO PRVNÍ 3 V KATEGORII, ČAJ A SUŠENKA PRO KAŽDÉHO

REGISTRACE:
ON-LINE na
WWW.ZAJECICKYBUR.CZ
na místě 
OD 8:30 OKSFORD
(U HŘIŠTĚ)

6. KVĚTNA 2023
5. ROČNÍK 
PŘESPOLNÍHO 
BĚHU

PartneřiHlavní partner

DÉLKA TRATÍ: 55 m / 555 m 
/ 1 555 m / 5 555 m / 10 555 m

         @zajecickybur

E-mail: zajecickybur@gmail.com

hlavní výhra od mm karavan:

obytný vůz na víkend v hodnotě 
12 500 kč pro absolutní vítezku běhu 
na 5 555 m

prize money za traťové rekordy 
na 10 555 m: ženy 2000 Kč, muži 4000 kč

Zajecicky_bur_plakat_A3.indd   2Zajecicky_bur_plakat_A3.indd   2 24.03.2023   12:2524.03.2023   12:25
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T. J. SOKOL PYŠELY

SDH PYŠELY

Sokolské Šibřinky

Tradiční sokolské Šibřinky proběhly po 
dvouleté pauze 18. února 2023. Kolem 
20:00 hodiny se v naší sokolovně začali 
zjevovat druidi, čarodějnice, mágové, skří-
tci, víly, elfové a další kouzelné postavy, 
aby si užili ples na téma: Svět kouzel a ma-
gie. Ples zahájila a příjemnou zábavu všem 
zúčastněným popřála starostka T. J. Sokol 

Pyšely Tereza Bartíková. K magickému 
hemžení zahrála kapela Blek Flek. V prů-
běhu večera jsme se dočkali představení 
masek podle dotazníků, které masky vy-
plňovaly u vstupu. Následovalo hlasování 
pomocí vstupenek a hned další přestávku 
proběhlo vyhlášení nejlepších masek. 
Na prvním místě se umístila Zloba, na 
druhém skřítek Dobby z Harryho Pottera 
a na třetím místě skupina druidů s Elfími 
vílami. Po rozdání drobných cen vítězným 
maskám vylosovala Zloba téma na příští 
rok: Za dob starověkých… Doufáme, že 
se zase sejdeme příští rok a těšíme se, jaké 
masky budeme opět obdivovat…

Hned druhý den 19. února jsme na od-
poledne od 15:00 h do 18:00 h připravili 
Dětský karneval. Potěšila nás početná 

účast. Odpolednem provázel Doctor Dan-
cer se svými pomocnicemi. Kromě obvyk-
lého představení masek po tematických 
skupinkách, měl pro děti připravené rych-
lé soutěže za drobné odměny, předtančení 
v podání děvčat z Dancing Crackers a jed-
noduché tanečky na chytlavé písničky, 
kterými roztančil nejen děti, ale i jejich 
dospělý doprovod. 

Za T.J. Sokol Pyšely 
Kateřina Heřmanová

V pátek 17. března 2023 se konal po 4 letech v místní sokolovně 
opět tradiční Hasičský ples. Účast návštěvníků byla dobrá a dou-
fáme, že se také dobře bavili. K tanci i poslechu hrála kapela KO-
LÁŘ BANDa.

Omlouváme se spoluobčanům, že jsme v letošním roce necho-
dili zvát. Pouze jsme roznesli do poštovních schránek pozvánky 
na ples s programem našich dalších akcí. Udělali jsme tento způ-
sob záměrně, neboť v roce 2020 jsme pozvali naše spoluobčany na 
Hasičský ples, který se pak díky omezením kvůli covidu nekonal. 
Pokud tedy někdo přišel se vstupenkou z roku 2020 byl bez place-
ní vpuštěn. 

Děkujeme tímto všem přispěvovatelům ať již z roku 2020, tak 
i těm, kteří dali příspěvky letos a doufáme, že příští rok již budou 
naše dvojice opět tradičně chodit zvát po obci tak, jako v před-
chozích letech.

Antonín Slavík
Starosta SDH Pyšely

Zveme vás také na tyto akce:

1. 4. Svoz železného šrotu + jarní úklid
30. 4. Pálení čarodějnic

4. 6. Dětský den na Hasičské zbrojnici
28. 10. Lampionový průvod a slavnostní 

zvonění

SDH PYŠELY 
724 196 700, 724 196 699

www.hasicipysely.cz
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Jednoaktovka o třech obrazech a přitom jen jednom Obrazu, i když jsou vlastně Obrazy dva
aneb Předání Obrazu Otužilci od Marie Tvrzové ze dne 10. 12. l.p. 2022

Osoby a obsazení:
Předávající PYVO, které poznáte podle slušivých šál, čepic i triček
Přebírající NOK, který poznáte podle bushmanovských bund, 
županů a čepiček s krááásným logem klubu

Dále hrají/vystupují:
Zvědavci a kolemjdoucí
Primootužilci a Primootužilkyně
Přátelé a příbuzní někoho

Režie: Olda Náhoda
Výprava: PYVO ansámbl
Kostýmy: Cokdovzal a Dresy
Sponzoruje: Tojevtip?

Obraz první anóbrž Entrée:

Už hodinu před západem slunce se na scéně objevují modročepi-
čaté figurky chystající scénu k nastávajícímu dramatu. Na dobře 
viditelném místě umísťují plochý předmět o rozměrech velmi 
přibližně 122x54cm. Zapalují oheň. Na stoly kladou občerstvení 

i tekutiny v lahvích. Vypadá to, že si vzali příklad od 
kočovné společnosti Járy Cimmrmana. Zcela jistě chtějí, 
aby se přicházející komedianti najedli dřív, než pláchnou 
ze scény.

Se hřmotem přijíždějí dvounápravové vozy a trousí 
se první diváci. Nízkokubaturní motocykly tentokráte 
chybí.

Obraz druhý alias „O co tu jde?“:

Na scénu vkráčí neuspořádaně obě skupiny, srocují se po-
blíž sebe a snaží se nenápadně zaujmout výhodnější pozici 
pro nadcházející šarvátku. Alespoň tak to musí připadat 
divákům. NOKů je zkraje podezřele méně, ale postupně 
se šikují do podoby římské kohorty. Jako outfit si ovšem 
nezvolili krátké červené tuniky, ale župany. Členové 
PYVa postávají dosti nahodile. Prostě jim chybí řád i ká-
zeň, pacholkům! Přichází i Autorka, Herec a Starostka.

Předmět doličný zvaný Corpus delicti je pečlivě zabalen 
a opřen, aby mohl být odhalen až přijde jeho čas. Je postaven tak, 
aby vynikl dramatický obraz rozbouřeného, vlastně spíše zamr-
zlého Debrného a zapadajícího slunce.

Náhle se většina aktérů začíná svlékat. „Ó dobrý Bože, tak 

on to nakonec bude grupáč?“ myslí si nejspíše paní Vomáčková, 
která k Debrnému zabloudila omylem. Nikolivěk, to jen šeptan-
dou proběhl pokyn „Do plavek!“. A už se do vod místního moře 
noří jeden po druhém a jedna po druhé, Otužilec za Otužilkyní 
atd. atd.

Každý pobývá ve vodě dle své úvahy a dle svého naturelu taky 
zážitek glosuje. Slyšet jsou tak výrazy publikovatelné, ale i jiné. 
Každopádně endorfiny jsou vyplaveny. Oblékání probíhá znatel-
ně pomaleji než svlékání. Ono to s těmi zkřehlými prsty prostě 
moc nejde, i když je na vzduchu krásných 3,6°C a voda měla nád-
herných 1,1°C.

Náhle se do popředí proderou Hlavouni neboli šéfové obou 
skupin. Díky svým fyzickým proporcím spíše volně projdou 
davem. Wow! Ledoborec má novou šálu. Teprve teď si divák vší-
má, že všichni PYVa mají nové šály. Že jim ale sekne. A i mávat 
se s ní dá!

Šum po velitelském gestu obou Kápů postupně utichá. Slova 
se ujímá Ten, jenž se označuje jako Předávající. Děkuje Přebírají-
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címu, že se o Obraz v minulosti dobře staral, i prosí Přebírajícího, 
aby se o Obraz (sakra) dobře staral v budoucnu (a ještě jednou 
sakra).

Po jeho proslovu hovoří Ten, jenž se zove Přebírajícím. Též 
děkuje i slibuje. Přihlížející užasle mlčí, obě skupiny (jak je jim 
vlastní) mají furt nějaké poznámky neboli hemzy.

Po příslušném pokynu obsluha Předmětu doličného prudce 
strhává krycí plátno, aby odhalila Plátno, o které tu běží. Ano, 
je to On, obraz Marie „Otužilci“! A už putuje z ručky do ručky 
či spíše z tlapy Hercovy do tlap NOKů. Ó to je smutku na straně 
jedné. Ó to je radosti na straně druhé.

Cvakají závěrky a kinofilmy ve fotoaparátech lokálních i pře-
spolních fotografů se vesele přetáčejí. Bodejť by ne, když jsou 
všude samé rozesmáté obličeje. Primootužilci i -kyně přijímají 

gratulace od Starootužilců a všichni se občerstvují u stolů přecpa-
ných dobrotami i nápoji z domácích pálenic.

NOKové dostávají drobnou pozornost od PYVa. Ale nejsou to 
korálky nebo zrcátka, jaké dával Emil Holub primitivním kme-
nům, nýbrž placka připomínající tento památný den, která jistě 
ozdobí nejeden příbytek.

Obraz třetí neboli Souznění a tedy Závěrečná scéna:

Diváci se pomalu rozcházejí domů, aby strávili, co viděli i snědli 
a nejspíše si myslí: „Ještě, že to bylo zadarmo“ anebo „Už po první 
půlce jsem chtěla odejít, ale byla jsem zvědavá, jestli i druhá půlka 
bude tak slabá jako ta první“ (Zdeňku promiň, to jsem si nemohl 
nevypůjčit).

Komedianti z obou družstev mezitím sedají do vozů a přesou-
vají se na Penaltu, kde se odehrává závěrečná scéna této povedené 
jednoaktovky. Kupodivu pro PYVo se ukázalo, že NOCi jsou do-
cela prima týpci a týpky. Taky se, překvapivě pro NOKy, ukázalo, 
že i PYVa jsou fajn kluci i holky.

A tak ze šarvátky zase sešlo. Snad příště. Přijďte se za rok mrk-
nout a uvidíte….

Pyšely zima léta páně 22
P. S. 
NOK věnoval PYVu kopii Obrazu, aby členové PYVa nebyli tak 
smutní. Děkujeme nastojte a vězte, že víme, že Vám milí Noci 
dlužíme dva litry! Jo, a ta vaše Kronika je fakt dobrá.

NAŠI DOPISOVATELÉ

 INZERCE
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Sochařské zastavení XI. První reliéf
Dnes poprvé přejdeme od soch k reliéfům. Patří také k socha-
řově práci, ale chybí jim jeden rozměr. Nemůžete je například 
obejít a zjistit, jak je vyřešena zadní strana díla. Vyjádření 
objemů v prostoru není reálné jako u soch, ale vytvářené ilu-
zivně na ploše.

Nejstarší pyšelský reliéf je v kostele na běžně nepřístupném 
místě v prostoru před sakristií a je trochu záhadný. Už použitý 
materiál – litina, nebývá při realizaci příliš častý. Také funkce 
této reliéfní desky není příliš jasná. Začneme ale tím, co můžeme 
vidět.

Deska má tvar obdélníku a je orientována na výšku. Základem 
kompozičního členění je část renesanční architektury, na soklu 
dva pilíře s římsou podepírající oblouk. Plochy, vymezené tímhle 
způsobem, slouží dvěma blokům písma a figurální scéně. V půl-
kruhové ploše nahoře je čtyřřádkový německý nápis: CHRISVS 
/ IST KOMMEN / DIE SVDER SEL / IG ZU MACHEN (Kristus 
přišel, aby spasil /naše/ hříchy). Ve větším obdélném poli desky 
je figurální reliéf šikmo propojený svažitým terénem, na kterém 
se výjev odehrává. V pravém horním rohu kompozice je ukřižo-
vaný Kristus, v levém dolním jsou dvě vzhůru stoupající postavy, 
z nichž druhá ukazuje ke kříži. První postava zleva je anonymní 
muž, druhá představuje sv. Jan Křtitele. Pod krucifixem je menší 
písmová deska s textem: SIEH DAS IST GOT / TES LAMB DAS 
D / ER GANTZEN / WELT SVND TREG. (Pohleď, toto jest be-

ránek boží, který 
nese hříchy celé-
ho světa)

Nevíme 
k čemu původně 
deska slouži-
la. Nabízí se 
možnost, že se 
jednalo o ve-
dlejší oltářík 
kostela, vzniklý 
z osobního zá-
jmu nějakého 
zbožného doná-
tora. S tím mohlo 
souviset i téma, 
tedy postava sv. 
Jana Křtitele, 
jako případného 
patrona objedna-
vatele díla. Podle 
jiného výkladu 
mohl být světec 
patronem něja-
kého společen-
ství, které desku 
zaplatilo.

Téma reliéfu 
se opírá o Biblí 
zachycený příběh 
sv. Jana Křtitele, 
konkrétně o jeho 
vztah k Ježíši 
Kristu. Muž, kte-
rý „předcházel Krista“ a teprve po Kristově naléhání ho pokřtil, 
zde na něj ukazuje a lidem připomíná jeho poslání. Kristus je na 
pravé straně reliéfu zobrazen ve dvou polohách. V té realistické je 
zde jako ukřižovaný člověk, v té symbolické jako beránek sníma-
jící hříchy světa.

Diagonální kompozice dává scéně dynamiku. Výsledku poně-
kud škodí nevyvážená kombinace jednotlivých prvků. Masivní 
architektonický rámec na sebe strhává víc pozornosti než by bylo 
záhodno. Figury jsou pak poměrně drobné, neboť mají k dispozici 
menší plochu, než by potřebovaly k patřičnému zapůsobení. Za 
pozornost stojí soudobé, tedy renesanční oblečení biblické posta-
vy sv. Jana.

Provedení pozdněrenesančního reliéfu ze začátku 17. století 
s novozákonním tématem je celkově kvalitní a patří mu čestné 
místo v pokladnici sochařského umění Pyšel.

Děkuji paní Ivě Matysové za možnost prostudovat a fotogra-
fovat reliéf v kostele. Dr. Juliáně Boublíkové – Jahnové děkuji za 
překlad textů ze staré němčiny, dále pak za její názor na funkci 
desky a za upřesnění ikonografie.

Michal Vitanovský
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O inflaci

Inflace … . Jedno ze slov, se kterými se v poslední době setkáváme 
častěji, než by nám bylo milé. Všichni víme, o co jde – peníze by 
byly, jenže za ně nakoupíme čím dál méně. Mnozí z nás jsme zaži-
li opačný případ. Jako studenti jsme mu říkali „průvan v peněžen-
ce“. Obojí je samozřejmě špatné. Nejsme však sami, kdo řeší tento 
problém. Naši před-
kové s ním měli také 
své zkušenosti. Např. 
naše první peníze, 
denáry, se v průběhu 
dvou staletí promě-
nily z mincí z vysoce 
kvalitního stříbra na 
mince měděné, jen 
slabě postříbřené.

O tom, co je vlast-
ně inflace, nás poučí 
Příruční slovník 
naučný ze šedesátých 
let minulého století 
„Jev kapitalistického 
hospodářství, spojený 
obvykle s mimořád-
nými výdaji na válku 
nebo na přípravu 
války, které stát kryje 
nadměrnou emisí 
papírových peněz.“ Autor tohoto hesla pak pokračuje: „Po první 
světové válce zasáhla inflační vlna skoro všechny kapitalistické 
státy, nejsilněji Německo.“ S tím lze souhlasit na rozdíl od násle-
dující věty: „Značné rozměry měla inflace také v buržoazní ČSR.“ 
Tuhle větu si autor mohl odpustit. Po první světové válce inflace 
skutečně postihla řadu zemí, my jsme se však mohli pochlubit 
tím, že vedle Švýcarska jsme byli jediným středoevropským stá-
tem s pevnou měnou. Jak napsal náš přední odborník na bankov-
nictví, Julius Sém: „Měna byla uchráněna inflace a po překonání 
krize v létech 1921–1922 byla stabilizována.“ Prvorepubliková 
koruna byla krytá zlatem (1 Kč = 0,04458 g ryzího zlata).

Nejznámější je poválečná inflace v Německu, která vyvrcholila 
v roce 1923. Viděl jsem fotografii německých dětí, které si stavěly 
pyramidu z balíčků bankovek. V oběhu už nestačily ani milióny, 
došlo na miliardy a když už nestačily ani ony, byly vydány i ban-
kovky znějící na biliony. Nejvyšší bankovka zněla na 100 bilionů 

marek. 
Směnný kurz 
vůči dolaru 
byl 4 210 
500 000 000 
ku 1. Němci 
tehdy chodili 
nakupovat 
s taškami 
plnými 
bankovek. 
Například 
dvoukilový 

bochník chleba stál tehdy 420 miliard marek. Svět už zažil i horší 
inflace (např. v Maďarsku r. 1946), tato německá je však nejzná-
mější. Jednak zuřila v našem sousedství, jednak se k radosti sbě-
ratelů zachovala spousta německých bankovek z oné doby.

Už zmíněný Příruční slovník naučný vysvětluje: „Inflace je 

výrazným jevem všeobecné krize kapitalistické soustavy. V soci-
alistických státech probíhá zákonitý proces upevňování a zvyšo-
vání kupní síly peněz, a tím neustálého zvyšování životní úrovně 
pracujících.“ O tom neustálém zvyšování životní úrovně víme své 
všichni, kdo jsme zažili měnovou reformu v r. 1953. Socialistický 
stát moc dobře věděl, proč nás neprodyšně uzavřel. Srovnání 
životní úrovně u nás a na Západě by totiž hovořilo jinak než zmí-
něný slovník.

Samozřejmě není nic příjemného platit víc peněz za zboží, 
které dříve bylo lacinější. Nedávno jsem byl svědkem rozmluvy 
dvou paní pokročilejšího věku. V obchodě stály u rohlíků a jedna 
rozčileně pravila: „Paní, já pamatuju rohlík za třicet haléřů!“ Ne-
dalo mi to a vmísil jsem se otázkou: „A jestlipak si taky pamatu-
jete, kolik jste si tehdy vydělávala?“ Takže vždy je třeba vidět věci 
z obou stran. Pro upřesnění dodávám, že v době, kdy rohlík stál 
30 haléřů, jsem si vydělával zhruba dvanáctkrát méně než činí 
můj současný důchod.

Jak pravil spisovatel František Rachlík v knize Pozdrav Pámbu, 
pane Randák: „Peníze? Bez nich je to zatracený, co si budeme 
vykládat, ale když nejsou, tak ti je může vždycky někdo půjčit. 
Ale jsou věci, který máme jen jednou, a když je ztratíme, tak už je 
nikdy nedostaneme zpátky. A to jsou čest, zdraví a něčí důvěra, 
přátelství nebo dokonce láska. Ty když prohospodaříme, tak je to 
s náma teprve moc špatný.“

Pod tato slova bych se bez váhání podepsal – a věřím, že nej-
sem sám.

PhDr. Jiří Chvojka
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NAŠI DOPISOVATELÉ

Křesťanský sbor Pyšely
Jak slavit Velikonoce?
Milí čtenáři, věřím, že se těšíte na počátek jara spojený s oteplením a del-
šími dny. S jarem jsou svázané také oslavy nejvýznamnějšího židovského 
i křesťanského svátku, Velikonoc. Svátku umožňujícího nekřesťanům 
strávit čtyři dny volna společně s rodinami nebo na výletech. Ne že by 
křesťané nebyli s rodinami na výletech, ale Velikonoce pro ně znamenají 
ještě něco víc. Chtějí si připomenout zásadní změnu ve vývoji světové 
civilizace, která je výrazně spojena s konkrétní historickou osobou Ježíše 
Krista. Narození Ježíše si připomínáme o Vánocích a jeho smrt a vzkří-
šení zase o Velikonocích. Proč je ale Ježíš pro nás tak důležitý, že slavíme 
jeho smrt a vzkříšení? Protože Ježíš byl (je) naprosto jedinečná osobnost 
v lidských dějinách. Počítáme podle jeho narození současný letopočet 
(2023 po Kr.), lidé věřící v něj jsou sdruženi v nejpočetnějším nábožen-
ství v dějinách světa, ale hlavně Ježíš dává každému člověku nabídku na-
děje věčného života a pokoj do dnešních dní. Proč to může vůbec udělat? 
Protože sám prošel jako nevinný utrpením a velmi potupnou smrtí. Ježíš 
zemřel (byl ukřižován) a třetího dne vstal zázračně z mrtvých. Právě tuto 
událost si jako křesťané připomínáme o Velikonocích.

Proč tedy naději věčného života neslavit? A nejen to! Smrt Ježíše byla 
totiž zástupná za nás, protože hřích (přestoupení Božího zákona jako 
například desatera) nás všechny usvědčuje. Jaký byl Boží trest, když 
neposlechli Adam a Eva? Byli odsouzeni k smrti a vyhnáni z ráje. A tak 
je to i s námi, že nemáme přístup k dobrému a milostivému Bohu, který 
ovšem pro nás připravil také řešení. O Velikonocích se stalo něco napros-
to nepředstavitelného. Ježíš, který neudělal žádný hřích a ještě k tomu 
uzdravoval nemocné, byl zajat a jako nevinný byl pak mučen a odsouzen 
k smrti. Na Velký pátek byla poprava (potupné ukřižování) naprosto nevinného Ježíše provedena. Tímto to ovšem neskončilo. Jak jistě 
víte, na Velikonoční neděli byl Ježíš vzkříšen a nadále žije. Tehdy to dosvědčilo více než 500 lidí, a to už je velmi přesvědčivé. Přesto 
musíme my o dva tisíce let později tuto skutečnost přijmout vírou, což by pro nás nemělo být moc složité, když běžně věříme mnohým 
informacím, které se pak projeví jako dezinformace. Víru používáme často, tak proč nepřijmout i velikonoční událost o smrti a vzkří-
šení Ježíše, když v tuto skutečnost již uvěřily miliardy lidí?

Přeji Vám při přemýšlení nad nabídkou Ježíše Krista požehnané Velikonoce 2023.
Tomáš Havlíček

Rok plný jubileí
1358 – zemřel Oldřich, první pyšelský farář známý jménem 
1383 – je uváděn Vojslav z Pyšel, spolumajitel zdejšího panství
1433 – až do tohoto roku se zde uvádí Čeněk z Pyšel
1608 – zde řádilo vojsko Matyáše, bratra císaře Rudolfa II.
1623 – zemřel Karel Mračský z Dubé, nejvýznamnější z majitelů 
Pyšel
1648 – ve zdejším kraji řádili Švédové
1678 – byla založena nejstarší zdejší matrika
1703 – císař Leopold I. znovu povyšuje Pyšely na městečko
1713 – poprvé se připomíná zdejší draslárna
1718 – v Pyšelích bylo zřízeno sedm řemeslnických cechů
1778 – zemřel Jan Jindřich z Bissingenu, dlouholetý majitel panství
1783 – narodil se František Václav Pokorný, zdejší kronikář
1823 – zemřel Ignác Falke, první majitel Pyšel nešlechtického 
původu
1838 – císař Ferdinand V. potvrdil všechna pyšelská privilegia
1853 – žilo zde 900 obyvatel
1873 – narodil se zde PhDr. Emanuel Rádl, přírodovědec a filozof
1878 – byla zde otevřena pátá třída obecné školy, byl tu ustaven 
Sbor dobrovolných hasičů

1913 – byl dostavěn Útulek sv. Josefa
1923 – Pyšely navštívil T. G. Masaryk, byl odhalen pomník padlých
1928 – byla zde zřízena Lidová pokračovací škola hospodářská
1938 – bylo zřízeno zdejší muzeum
1948 – vzniklo Zemědělské výrobní družstvo (později JZD)
1953 – začal fungovat Domov důchodců, pražská Druchema zde 
zřídila jednu ze svých výroben
1968 – podepisovala se tu petice odsuzující okupaci naší vlasti
1978 – v Pyšelích byla otevřena nová pošta
1983 – zemřel Karel Hašek, bývalý ředitel zdejší školy, po r. 1968 
politicky pronásledovaný
1988 – zemřel P. Václav Kolský, poslední farář, který sídlil na 
zdejší faře
1993 – svoji činnost znovu zahájilo zdejší muzeum.

Jak vidno – žádná nouze o výročí, zvláště když připočteme vý-
ročí okolních obcí (k r. 1228 první zmínka o Křivé Vsi, k r. 1318 
o Kovářovicích). Takže stále je když ne co slavit, aspoň si připo-
menout.

PhDr. Jiří Chvojka
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HOBBY HORSING
ZAJEČICE

v dubnu otevírá

NOVÝ KROUŽEK
O čem to je:

základy ježdění, parkur, western, závody, vyjížďky do přírody, péče o hobbíky

K čemu to je:
pro zábavu, noví kamarádi, posílení fyzické zdatnosti a koordinace těla

Co k tomu potřebujete:
dobrou náladu, sportovní oblečení, vlastního hobbíka

Věk: 9-15 let
Kdy: 1x týdně 16-17:00 (út/čt podle zájmu)

Kde: fotbalové hřiště v Zaječicích
Cena: 690,-Kč/ měsíc

ZAČÍNÁME UŽ V DUBNU 2023!

Pod záštitou Sokol Zaječice, z.s.

. Pro zájemce/ přihlášky: Pavlína Černá,�� 731 266 607 .
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